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W³adze Piotrkowa Trybunalskiego planuj¹ odprowadzaæ oczyszczone œcieki do Zalewu
Sulejowskiego – zbiornika wody pitnej dla Tomaszowa Mazowieckiego. Prezydent Miros³aw
Kukliñski protestuje. Protestuje te¿ wielu mieszkañców miasta i przedstawiciele organizacji
spo³ecznych. – Nawet w rz¹dzie jest zdziwienie i zaniepokojenie postaw¹ Piotrkowa. Sprawa
bêdzie wyjaœniania przez niektóre ministerstwa a protesty samorz¹dy tomaszowskiego i
mieszkañców bêd¹ brane pod uwagê. Mam nadziejê, ¿e sprawa przybierze korzystny obrót
dla miasta – podkreœla prezydent Kukliñski.                                Czytaj na str. 7-9

Z okazji XI Festiwalu „A Mo¿e By-
œmy Tak… do Tomaszowa” w mieœcie
odby³o siê wiele imprez o charakterze
kulturalnym czy sportowym. Najwiêcej
widzów przyci¹gnê³y jednak koncerty.
Zagra³y takie zespo³y jak: TSA, PER-
FECT, ELEKTRYCZNE GITARY CZY
£ZY.

Szczegó³y str. 8 i 9

SI£A Z£EGOSI£A Z£EGOSI£A Z£EGOSI£A Z£EGOSI£A Z£EGO
NA JEDNEGONA JEDNEGONA JEDNEGONA JEDNEGONA JEDNEGO

rozmowa z prezydentem Miros³awem
Kukliñskim

Po takiej iloœci inwektyw i pomó-
wieñ, wrêcz nieprzejednanej agresji ni-
jak maj¹cej siê do prawdy, trudno mieæ
dobry nastrój. Mo¿na powiedzieæ, ¿e w
pe³ni objawi³o siê stare polskie porze-
kad³o: si³a z³ego na jednego. Mo¿na
tak¿e odnieœæ wra¿enie, ¿e odpowiadam
praktycznie za wszystko, nawet za
uchwalane przez radnych z³e uchwa³y.
Dziwiê siê tylko, ¿e jeszcze nie zd¹¿o-
no mnie oskar¿yæ o tegoroczn¹ suszê i
upa³y, ale kto wie, byæ mo¿e wszystko
jeszcze przede mn¹. Jeœli istotnie ja sam
za wszystko odpowiadam, to za có¿ ci
radni pobierali przez te 4 lata diety?

Wiêcej na str. 5

282 tysi¹ce282 tysi¹ce282 tysi¹ce282 tysi¹ce282 tysi¹ce
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 Zarz¹d Pañstwowego Funduszu Re-
habilitacji Osób Niepe³nosprawnych
rozpatrzy³ pozytywnie trzy projekty z³o-
¿one przez Prezydenta Miasta Tomaszo-
wa Mazowieckiego w ramach PRO-
GRAMU WYRÓWNYWANIA RÓ¯-
NIC MIÊDZY REGIONAMI. Miasto
Tomaszów otrzyma ³¹cznie 282.501
z³otych!

czytaj na str. 3
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SKANSEN RZEKI PILICYSKANSEN RZEKI PILICYSKANSEN RZEKI PILICYSKANSEN RZEKI PILICYSKANSEN RZEKI PILICY

od 21.07.2006 r. - „Jubileusz
ROSI”, ze zbiorów Muzeum w To-
maszowie Maz.

od 21.07.2006 r. - „Twórczoœæ
Przemys³awa Farysia”

03.07.-21.07.2006 r. - godz.
9.00-15.00 - pó³kolonie letnie dla
dzieci i m³odzie¿y „Wakacje z
pasj¹”

lipiec/sierpieñ - I Miejski
Konkurs Fotograficzny o tematy-
ce ekologicznej „EKO-OKO”

Do dn. 25 sierpnia 2006 r - Kon-
kurs literacki pt. Prze¿yj przygodê z
ulubion¹  postaci¹ ksi¹¿kow¹”.

 Prace mo¿na dostarczaæ do siedzi-
by placówki, miejsce: Miejska Biblio-
teka  Publiczna - Filia Nr 5 ul. Koplina
1, rozstrzygniêcie przewidziane jest na
dzieñ  1 wrzeœnia 2006r.

3.07- 31.07.2006 r  - wystawa poplenerowa SAP „Ma-
³ecz 2006” miejsce: Czytelnia  Miejskiej  Biblioteki Pu-
blicznej ul. Moœcickiego 6

23.07.2006 r. - godz. 12.00-18.00 -Targi ogrodnicze i kwiatowe, miejsce: Park
Miejski „Solidarnoœæ” godz. 16.00-18.00 - Koncert zespo³ów „Apteka” i „O4D”,
miejsce: muszla koncertowa

3.07-21.07.2006 r. - godz.10.00-14.00 -
„W s³owiañskim grodzie”- zajêcia wakacyj-
ne dla dzieci   miejsce: O.K.”TKACZ”

22.07.-30.07.2006 r. - „Na piastowskim
szlaku” - obóz dla gimnazjalistów; miejsce:
stanica harcerska   we Fryszerce

Wystawy:
- „Wojna zatrzymana w Pilicy” - wystawa upamiêtniaj¹ca walki na „Linii Pilicy”

oraz 61 rocznicê  zakoñczenia II wojny œwiatowej;
- „Pilica na dawnych mapach”
- „Wojenne trofea Pilicy - akcje wydobywcze 1988 - 2005”
od 17.06.2006 r. do 31.08.2006 r. - „Œwiat dawnych ¿aglowców” - wystawa czasowa ze zbiorów   Muzeum Marynarki

Wojennej w Gdyni
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Budynek muzeum remontowany

Policjanci œwiêtowaliPolicjanci œwiêtowaliPolicjanci œwiêtowaliPolicjanci œwiêtowaliPolicjanci œwiêtowali

We wrzeœniu w Tomaszowie na terenach b. ZWCh WISTOM
w³oska firma MESGO rozpocznie produkcjê silikonów i specjalnych
gum z przeznaczeniem dla przemys³u AGD. Bêdzie to I etap
produkcji, firma otrzyma³a ju¿ zezwolenie na dzia³alnoœæ w £ódzkiej
Specjalnej Strefie Ekonomicznej – Podstrefa Tomaszów. Docelowo
zatrudnienie w nowym zak³adzie znajdzie ok. 50 osób. Inwestycja
wyniesie prawie 9 mln z³otych. Nieco póŸniej kooperant MESGO
równie¿ uruchomi zak³ad produkcyjny na terenie b. Wistomu. Pracê
bêdzie mia³o kolejnych 50 osób. Trwaj¹ rozmowy z innymi
kooperantami, jest szansa, ¿e dwaj nastêpni zainwestuj¹ w
Tomaszowie.

Firma MESGO powsta³a w 1996 roku i posiada zak³ad
produkcyjny we W³oszech. Obrót w 2005 roku wyniós³ 25 mln euro.
Z przedstawicielami w³oskiej spotka³ siê prezydent Miros³aw
Kukliñski, którego zapoznano z planami inwestycyjnymi w
Tomaszowie.

Inwestycje ko³o toru
W okolicy toru ³y¿wiarskiego wyko-

nano w ostatnim czasie wiele prac dro-
gowych. Na ulicy Œciegiennego napra-
wiono nawierzchniê a przy ulicy Strze-

leckiej pojawi³ siê chodnik. Pierwsza in-
westycja zosta³a sfinansowana w ca³o-
œci przez miasta, z kolei chodnik to
wspólne dzie³o miasta i powiatu.

Z okazji Œwiêta Policji w sali obrad
UM odby³a siê okolicznoœciowa uroczy-
stoœæ podczas której wyró¿niono najlep-
szych funkcjonariuszy tomaszowskiej
komendy. Prezydent RP przyzna³ br¹-
zowy Krzy¿ Zas³ugi podinsp. Ryszar-
dowi Snopkowi a szef MSWiA uhono-
rowa³ br¹zow¹ Odznak¹ Zas³u¿ony Po-
licjant Tadeusza Bystera i Piotra Wódz-

kiego. Ponadto poinformowano o awan-
sie na inspektora policji dla komendan-
ta Mariana Fronczkowskiego, który
wkrótce odchodzi na zas³u¿on¹ emery-
turê. Awans otrzyma³o tak¿e kilkudzie-
siêciu innych policjantów z Komendy
Powiatowej Policji.

- Cieszymy siê ze wzrostu wykry-
walnoœci o prawie 10% oraz spadku

przestêpstw o 16% - mówi³ insp.
Fronczkowski. – Nasze wyniki s¹ lep-
sze od œredniej krajowej – doda³. Pre-
zydent Miros³aw Kukliñski ¿yczy³ po-
licjantom spokojnej s³u¿by i wy¿szych
zarobków. – Cieszê siê, ¿e wkrótce to-
maszowska policja bêdzie mog³a pra-
cowaæ w lepszych warunkach – podkre-
œli³.

282 tysi¹ce z PFRON-u!
Zarz¹d Pañstwowego Funduszu Re-

habilitacji Osób Niepe³nosprawnych
rozpatrzy³ pozytywnie trzy projekty z³o-
¿one przez Prezydenta Miasta Tomaszo-
wa Mazowieckiego w ramach PRO-
GRAMU WYRÓWNYWANIA RÓ¯-
NIC MIÊDZY REGIONAMI. Miasto
Tomaszów otrzyma ³¹cznie 282.501
z³otych!

1. Projekt ”Szko³a bez barier” - do-
finansowanie  w wysokoœci 52.950 z³

2. Projekt „Przedszkole bez barier” -

dofinansowanie w wysokoœci 137.551 z³
3. Projekt „Krzysztof” - dowóz dzie-

ci niepe³nosprawnych na zajêcia reha-
bilitacyjne i rewalidacyjne do ORDN
oraz imprezy integracyjne i wycieczki
turystyczne - dofinansowanie w wyso-
koœci 92.000 z³.

Projekty zosta³y przygotowane przez
Wydzia³ Edukacji Urzêdu Miasta, Re-
ferat Spraw Spo³ecznych UM i Oœro-
dek Rehabilitacji Dzieci Niepe³no-
sprawnych.

Pa³ac Ostrowskich, gdzie obecnie
swoj¹ siedzibê ma tomaszowskie
muzeum jest remontowany. W tej
chwili wymieniana jest stolarka
okienna i drzwiowa. Poza tym na-
prawiony zostanie dach i odnowio-
na elewacja budynku. W planach
jest równie¿ rekonstrukcja czêœci
ogrodzenia. – To jeden z elementów

poprawy wizerunku miasta. Odna-
wiamy budynki tak, aby cieszy³y
oko zarówno mieszkañców miasta
jak i przyjezdnych – podkreœla pre-
zydent Miros³aw Kukliñski. – A pa-
³acem Ostrowskich od lat nikt siê nie
interesowa³ i niszcza³.

Koszt inwestycji to nieco ponad
500.000 zlotych.
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BIESIADA DLA TOMASZOWIAN Promocja Tomaszowa

Matura 2006

Jak wypad³y tomaszowskie szko³y?
W kraju a¿ 21 %  osób nie zda³o ma-

tur – poda³a Centralna Komisja Egza-
minacyjna. Tymczasem w 4 tomaszow-
skich szko³ach ponadgimnazjalnych
zdawalnoœæ wynios³a ponad 90%, w
tym w II Liceum im. Jaros³awa D¹-
browskiego -99 % a w I LO – 98 %.

Niestety w 4 innych placówkach by³o
ju¿ du¿o gorzej. W Zespole Szkó³ Po-
nadgimnazjalnych nr 3 (technikum)
zda³o tylko 46%.

Wyniki:
I LO – 98%
II LO – 99 %

ANNA PSUT

   Jeszcze Jestem

Na klombach ró¿e z pierwszego miotu
P³on¹ tysi¹cem odcieni
¯aby zaspane jak krokodyle
Na liœciach mokrej zieleni
Wiatr w³osy brzozy nad moj¹ g³ow¹
Czesze z czu³ym szelestem
Ja w migocz¹cym cieniu pod drzewem
Jeszcze Jestem.

Ka¿dego roku coraz obficiej
Pêcznieje ogród kipi¹c za p³oty
A mnie nie bêdzie kiedyœ pod drzewem
Co bêdzie potem?
Woda w fontannie, mszyce na ró¿y
Drzewo co roœnie powoli
Mo¿e zostanie, mo¿e przeminie
Lecz niech nie boli.

     VI Nadpilick¹ Biesiadê Literack¹
zaplanowaliœmy na dzieñ 1 lipca br. Po-
goda by³a wymarzona dla imprez ple-
nerowych. Ciep³o, choæ nie upalnie i do
tego rzeŸki wiaterek. Jednak pogoda i
atmosfera to niestety nie to samo.
Zw³aszcza jeœli chodzi o atmosferê w

piotrkowskim i tomaszowskim œrodowi-
sku literackim...

Nie zwa¿aj¹c na te „atmosfery” sta-
nêliœmy na starcie. Ale pocz¹tek okaza³
siê dramatyczny! Pod piotrkowskim
MOK staliœmy jak barany. Umówiony
wiele dni wczeœniej minibus nie poja-
wi³ siê. Telefon do dyrektora nic nie
pomóg³, gdy¿ on akurat by³ nad Ba³ty-
kiem. Po raz pierwszy transport zawiód³.
Mimo to, nie mogliœmy siê wycofaæ.
Prowiant nie dotrwa³by do poniedzia³-
ku. Dlatego z Piotrkowa do Tomaszowa
musieliœmy pojechaæ samochodem oso-
bowym. Szkoda, ¿e nie wszyscy siê
zmieœcili...

Skansen Rzeki Pilicy co roku staje
siê coraz ciekawszy. Ju¿ jest najwiêksz¹
atrakcj¹ turystyczn¹ Tomaszowa. No-
wym nabytkiem skansenu jest zrekon-
struowana drewniana œwietlica sprzed
stu lat. W jej wnêtrzu mogliœmy podzi-
wiaæ interesuj¹c¹ wystawê „Œwiat daw-

nych ¿aglowców” ze zbiorów Muzeum
Marynarki Wojennej w Gdyni.

Na pocz¹tek postanowiliœmy prze-
prowadziæ tradycyjny Turniej Jednego
Wiersza o tematyce przyrodniczej.
Zwiedzaj¹c¹ Skansen wycieczkê rowe-
row¹ zaprosiliœmy do wyra¿enia swej
opinii na temat zg³oszonych do konkur-
su wierszy. M³odzi turyœci z zaanga¿o-
waniem przyst¹pili do nietypowego za-
dania.

Nastêpnie do dzia³ania wziêli siê ju-
rorzy pod przewodnictwem Zbigniewa
Rutkowskiego.  Po d³ugich obradach
pierwsz¹ nagrodê przyznali Annie Psut

za wiersz „Jeszcze Jestem”. Dwie dru-
gie nagrody (ex equo) zdobyli Piotr
Gajda i Bart³omiej Wypart. Po raz
pierwszy w dziejach Nadpilickiej Bie-
siady Literackiej wszyscy nagrodzeni
autorzy byli z Tomaszowa Maz. Ponadto
wyró¿nienia otrzymali: Krystyna Wie-
czorek z Lubiaszowa, oraz Mariusz
Rokita i Pawe³ Reising z Piotrkowa.
Warto podkreœliæ, ¿e piêkne nagrody
ksi¹¿kowe ufundowa³o Starostwo Po-
wiatu Piotrkowskiego oraz Referat Kul-
tury UM w Piotrkowie Tryb.

Ciekawostk¹ jest, i¿ najwy¿ej oce-
niony wiersz Anny Psut jest jej pierw-
szym wierszem lirycznym. Dotychczas
znana by³a ze znakomitych wierszy dla
dzieci.

P³onê³o ju¿ ognisko na którym
uczestnicy Biesiady piekli pyszne kie³-
baski i kaszanki. Powsta³a bardzo przy-
jemna atmosfera. Rozmawiano o lite-
raturze, czasem nawet o filozofii. Z
¿alem odniesiono siê do z³ej sytuacji w
lokalnych œrodowiskach literackich,
gdzie chore ambicje dzia³aj¹ na nieko-
rzyœæ ogó³u. Zachwalano wêdliny ufun-
dowanie przez piotrkowsk¹ Masarniê
BIENIEK. Na zakoñczenie zastanawia-
no siê, czy w przysz³oœci dalej organi-
zowaæ imprezê w Tomaszowie, który
praktycznie nie ma œrodowiska literac-
kiego i nikt tym siê nie przejmuje. Na
szczêœcie, jak pokaza³ werdykt jury, s¹
tutaj jeszcze ciekawi twórcy.

Organizatorem VI Nadpilickiej Bie-
siady Literackiej by³o Stowarzyszenie
Kulturalne - Klub „Pod Hale”, które tak-
¿e ufundowa³o napoje, pieczywo itp.

tekst i foto P. Reising

PIOTR  GAJDA

   Wiara w zjednoczone si³y natury

wierzê ¿e cz³owiek
mo¿e byæ gorej¹cym
krzakiem ró¿y
albo polnym chwastem
s³oñcem z dzieciêcego rysunku
albo ksiê¿ycem
z opowieœci o kubie rozpruwaczu

wierzê w wilka w cz³owieku
i wierzê w go³êbia
wierzê ¿e grudka ziemi
po której st¹pa
cenniejsza jest ni¿ z³oto
które nosi na palcu
¿e istniej¹ rzeczy
których nie mo¿na kupiæ

wierzê ¿e pozostan¹ lasy
góry i rzeki
i wierzê w mi³oœæ
która zmienia siê jak pory roku
przychodzi i odchodzi
lecz wci¹¿ trwa

Ukaza³a siê ksi¹¿ka poœwiêcona VII
Konferencji Muzealnictwa Morskiego
i Rzecznego, która odby³a siê w Toma-
szowie w maju 2004 roku. Publikacja
pojawi³a siê na rynku wydawniczym w
tym roku przy oka-
zji kolejnego spo-
tkania muzealni-
ków morskich i
rzecznych tym ra-
zem we Wroc³a-
wiu. Wydawc¹ jest
Centralne Muzeum
Morskie w Gdañ-
sku.

We wstêpie dr
Jerzy Litwin, dy-
rektor CMM opi-
suje pokrótce prze-
bieg tomaszow-
skiej konferencji i
jej cele: – Miej-
scem konferencji
by³y zbudowane
jeszcze przed wojn¹ pomieszczenia klu-
bu ¿eglarsko- wioœlarskiego, usytuowa-
ne nieopodal przep³ywaj¹cej Pilicy.
Program obejmowa³ – oprócz 32 pre-
zentacji – zwiedzanie Skansenu i opcjo-
nalne wycieczki wzd³u¿ rzeki, w kierun-
ku po³udniowym i pó³nocnym. Refera-
ty podzielono na piêæ bloków tematycz-
nych: problematykê muzealnictwa
rzecznego, muzealnictwa morskiego,
sprawy zwi¹zane z ochron¹ i ekspo-
zycj¹ zabytkowych statków i okrêtów,
nowe kierunki ochrony dziedzictwa
nadwodnego oraz prezentacjê dokonañ
i planów w zakresie ochrony nadwod-

nego dziedzictwa kulturowego. Przed-
stawione referaty okaza³y siê na tyle
interesuj¹ce, ¿e dyskutowano nad nimi
nie tylko podczas sesji, ale i w prze-
rwach. Zebrane w trakcie sesji infor-

macje pog³êbi³y bezpo-
œrednie refleksje
uczestników podczas
zwiedzania Skansenu
Rzeki Pilicy, którego
prawdziw¹ ozdob¹ jest
oryginalny m³yn znad
tej rzeki oraz imponu-
j¹ca kolekcja kamien-
nych kó³ m³yñskich.

Uwa¿am, ¿e konfe-
rencja w Tomaszowie
Mazowieckim by³a
wielkim sukcesem or-
ganizatorów, a podej-
mowana w du¿ym stop-
niu tematyka nadrzecz-
na zaowocowa³a za-
proszeniem w 2006

roku od Wroc³awia(…) – czytamy we
wstêpie publikacji.

W ksi¹¿ce znajduj¹ siê referaty osób
z naszego regionu takich jak: Andrzej
Kobalczyk – dyrektor Skansenu Rzeki
Pilicy, Piotr Wypych z Nadpilicznych
Parków Krajobrazowych czy Juliusz
Szymañski. Na zakoñczenie znajdzie-
my równie¿ sprawozdanie z konferen-
cji pod  patronatem prezydenta Miro-
s³awa Kukliñskiego, który wspomnia³ o
historii Tomaszowa i o trudnoœciach
wspó³czesnoœci oraz o przynale¿noœci
miasta do Zwi¹zku Komunalnego Gmin
Nadpilicznych.

ZSP nr 1 – 80%
ZSP  nr 2 – 90%
ZSP nr 3 – 55%
Zespó³ Szkó³ Zawodowych
i Ogólnokszta³c¹cych – 60%
ZSP nr 6 – 78%
ZSP nr 7 – 92%

Uczniowie nagrodzeni
Podczas lipcowej sesji Rady Miejskiej Tomaszowa Mazowieckiego wrêczono zosta³y

nagrody ksi¹¿kowe dla laureatów konkursów przedmiotowych i uczniów szkó³ podstawo-
wych i gimnazjalnych, którzy uzyskali maksymalna liczbê punktów na sprawdzianie w szko-
³ach podstawowych i najwiêksz¹ liczbê punktów na egzaminie gimnazjalnym (³¹cznie z obu
czêœci humanistycznej i matematyczno-przyrodniczej)

Laureaci konkursów przedmiotowych organizowanych przez £ódzkiego Kuratora Oœwiaty:
1. Gniewomir Rybak, Gimnazjum nr 1 - Konkurs Geograficzny
2. Adam Zakrzewski, Gimnazjum nr 2 - Konkurs Geograficzny
3. Dominik Adamus, Gimnazjum nr 3 - Konkurs Fizyczny
4. Hubert Koper, Gimnazjum nr 6 - Konkurs Geograficzny
5. Piotr Kêdzierski, Gimnazjum nr 7 - Konkurs Historyczny
6. Mateusz Miklewski, Gimnazjum nr 7 - Konkurs Fizyczny
7. Joanna Laskowska, Gimnazjum nr 7 - Konkurs Jêzyka Angielskiego
8. Bart³omiej Rosiñski, Zespó³ Szkó³ nr 8 - Konkurs Informatyczny

Uczniowie, którzy otrzymali najwiêcej punktów z egzaminu gimnazjalnego ( 86 i wiêcej
na 100 mo¿liwych ):

Gimnazjum nr 1
1. Gniewomir Rybak
2. Monika Wlaz³o
Gimnazjum nr 2
1. Piotr Krych
2. Adam Zakrzewski
Gimnazjum nr 3
1. Dominik Adamus
2. Monika Skoczylas
3. Natalia Paruzel
4. Krzysztof Tataradziñski
5. Agnieszka Kukliñska
6. Magdalena S³omka
7. Jolanta Trukan
Gimnazjum nr 6
1. Hubert Koper
2. Karol Domañski
3. Ewa Lasota
Gimnazjum nr 7
1. Katarzyna Skura
2. Natalia Chojecka
3. Mateusz Miklewski
4. Kornel Korwin-Kowalewski
5. Monika Wojdy³a

6. Marta Bernacik
7. Julia Piekarska
8. Marta Rokita
9. Katarzyna Krawczyk
Zespó³ Szkó³ nr 4
1. Martyna Zelent

Uczniowie, którzy otrzymali maksy-
maln¹ liczbê punktów ze sprawdzianu
( 40 pkt. ):
Szko³a Podstawowa nr 1
1. Marta Misterkiewicz 40p.
Szko³a Podstawowa nr 7
1. Rafa³ Bielas 40p.
Szko³a Podstawowa nr 12
1. Justyna Krawczyk 40p.
2. Daniel Kwaœkiewicz 40p.
3. Kamila Serafin 40p.
Szko³a Podstawowa nr 14
1. Magdalena Ksyt 40p.
Szko³a Podstawowa nr 10
1. Marlena Sobolewska 40p.
2. Rafa³ Stachecki 40p.
3. Anita Koperniak 40p.
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rozmowa z prezydentem
Miros³awem Kukliñskim

Panie Prezydencie, jak Pan siê
czuje po ostatnich oskar¿eniach wy-
suwanych przeciwko Panu przez
wiêkszoœæ radnych?

No có¿, nie powiem, ¿e dobrze. Po
takiej iloœci inwektyw i pomówieñ,
wrêcz nieprzejednanej agresji nijak
maj¹cej siê do prawdy, trudno mieæ do-
bry nastrój. Mo¿na powiedzieæ, ¿e w
pe³ni objawi³o siê stare polskie porze-
kad³o: si³a z³ego na jednego. Mo¿na
tak¿e odnieœæ wra¿enie, ¿e odpowia-
dam praktycznie za wszystko, nawet za
uchwalane przez radnych z³e uchwa³y.
Dziwiê siê tylko, ¿e jeszcze nie zd¹¿o-
no mnie oskar¿yæ o tegoroczn¹ suszê i
upa³y, ale kto wie, byæ mo¿e wszystko
jeszcze przede mn¹. Jeœli istotnie ja sam
za wszystko odpowiadam, to za có¿ ci
radni pobierali przez te 4 lata diety? I
to w wysokoœci prawie 1000 z³ za mie-
si¹c, a niektórzy nawet wy¿sze? Jeœli
byliby to ludzie honoru to w porz¹dku,
niech ja odpowiadam za wszystko, oni
zaœ powinni zwróciæ wszystkie diety,
wtedy przynajmniej bêdzie uczciwie.
Potrafi Pan sobie coœ podobnego wy-
obraziæ?

Burzê wywo³a³a awantura o œcie-
ki z Piotrkowa maj¹ce wp³ywaæ
wprost do Zalewu Sulejowskiego.
Czy nie lepiej by³o siedzieæ cicho tym
bardziej, ¿e jakaœ “wpadka” ze stro-
ny naszego urzêdu jednak by³a?

Tak i to jest najwiêkszy paradoks a
zarazem dramat. Czy jednak nie lepiej
by³o siedzieæ cicho? S¹dzê, ¿e nie. Pro-
szê zwa¿yæ, o jak¹ sprawê idzie gra. Jak
wysoka jest cena ewentualnych nega-
tywnych skutków w przysz³oœci? Prze-
cie¿ Piotrków jest o w³os od doprowa-
dzenia tej sprawy do koñca. Co ja mó-
wiê Piotrków, chodzi przecie¿ o w³a-
dze Piotrkowa a konkretnie o Prezyden-
ta Matusewicza. Wiem, ¿e niestety wie-
lu w takiej sytuacji siedzia³oby cicho.
Powiem wiêcej, niestety siedzi cicho.
Bo przecie¿ tak ³atwiej, po co iœæ pod
pr¹d, po co siê nara¿aæ? WeŸmy choæ-
by s¹siedni¹ gminê Tomaszów. Wójt
robi dokumentacjê za ciê¿kie miliony,
aby œcieki pompowaæ do naszej oczysz-
czalni, bo nie mo¿e i pewnie nie chce,
odprowadzaæ œcieków oczyszczonych
do zalewu, jednak czy protestuje jak ja?
Przecie¿ to jest bez sensu. Po co wyda-
je te miliony? Jeœli Piotrków mo¿e, to
przecie¿ i on mo¿e pompowaæ œcieki
wprost do zalewu. Niech buduje ma³¹
oczyszczalnie gminn¹ za mniejsze pu-
bliczne pieni¹dze i niech te¿ œcieki
wp³ywaj¹ do zalewu. Co za problem?
Jeœli bêd¹ krzyczeæ inni to z pewnoœci¹
mo¿e liczyæ na poparcie przynajmniej
naszych miejskich radnych. Dziwiê siê
naprawdê, ¿e w³aœnie on siedzi cicho?
Ale tak ju¿ powa¿nie. Jak powiedzia-
³em, w ¿yciu zdecydowanie lepiej iœæ z
pr¹dem. Tak po prostu ³atwiej. Mo¿e
ciê nie pochwal¹ za tak¹ postawê, ale
na pewno nie bêd¹ krytykowaæ. Tylko
wie Pan, co? Ja wci¹¿ mam w uszach
s³owa piosenki “Prze¿yj to sam”. Ilu¿
z nas zna jej s³owa, ilu¿ zapala nawet
zapalniczki na koncertach przy jej wy-
konaniu? A jak ma³o tych, którzy sto-

suj¹ je w zwyk³ym szarym ¿yciu, “ bo
tak lepiej, bo w razie, czego nie tracisz
nic”

No tak. Ale trochê pomin¹³ Pan
sprawê naszej urzêdniczej wpadki.

Tak istotnie ma Pan racjê. Ale znów.
Czy to jest te¿ wystarczaj¹cy powód,
aby milczeæ? Owszem, moi urzêdnicy,
którym zaufa³em, pope³nili ra¿¹cy b³¹d,
wydaj¹c decyzjê œrodowiskow¹, raz
jeszcze powtórzê - decyzjê œrodowi-
skow¹. Nie decyzjê o odprowadzaniu
wody z oczyszczalni œcieków w Piotr-
kowie do Zalewu Sulejowskiego jak
twierdzi prezydent Matuse-
wicz w swoich oœwiadcze-
niach. Jest to ewidentne
k³amstwo, zreszt¹ nie
pierwsze w tej sprawie. No
có¿, stara szko³a. Szkoda
tylko, ¿e znajduje zrozu-
mienie u tak du¿ej liczby
osób w naszym mieœcie. A
wrêcz tragedi¹ jest, ¿e po-
pieraj¹ j¹ osoby odpowie-
dzialne za sprawowanie
w³adzy w mieœcie (niektó-
rzy radni) i pewien redak-
tor TiT (Andrzej Kuchar-
czyk).

Ka¿dy, kto choæ raz za-
rz¹dza³ zasobami ludzkimi
lub jest pracodawc¹ wie, ¿e
rzecz¹ ludzk¹ jest b³¹dziæ.
Nie s¹dzê, aby ten b³¹d po-
chodzi³ z wyrachowania
lub lekcewa¿enia mnie
jako prezydenta. Jednak
jest to ewidentny b³¹d, któ-
ry obci¹¿a w jakiejœ mierze
równie¿ mnie, przed tym
siê nie uchylam. Mog³em
przecie¿ lepiej dobraæ so-
bie wspó³pracowników.
St¹d te¿ podj¹³em odpo-
wiednie kroki dyscyplinar-
ne w stosunku do osób winnych. Pro-
szê jednak zwarzyæ, o jakie osoby tu
chodzi? Wydzia³ Urzêdu Miasta, który
rozpatrywa³ tê sprawê nadzoruje dwóch
naczelników: pan W³odzimierz Mal-
czewski i pan Jacek
Kowalewski. Ten
drugi jest oficjalnym
kandydatem Platfor-
my Obywatelskiej na
urz¹d Prezydenta
Miasta, czyli na moje
miejsce. Jeœli go
choæby w jakikolwiek
sposób ukarzê oprócz
radnych pojawi¹ siê
inne g³osy krytyki
wrêcz wrzawa cz³on-
ków PO, ¿e pewnie bojê siê kontrkan-
dydata, dlatego go ukara³em. Czy nie
tak? Ponadto pan Jacek Kowalewski jak
te¿ pan W³odzimierz Malczewski s¹
naczelnikami mianowanymi i trzeba
zachowaæ pewn¹ procedurê przy postê-
powaniu dyscyplinarnym, a wiêc spra-
wa jest z³o¿ona. Jednak jak zaznaczy-
³em - w toku.

Mówi Pan, ¿e pracodawcy, którzy
maj¹ pracowników znaj¹ sprawy ludz-
kie. Jednak do g³osów krytyki radnych
do³¹czy³, jak ju¿ Pan sam zauwa¿y³,
tygodnik TIT, a w³aœciwie jeden z jego
w³aœcicieli, te¿ pracodawca.

No tak, ale czy to Pana dziwi? Ile¿
razy ten tygodnik musia³ publikowaæ
sprostowania lub przeproszenia bo na-
pisa³ nieprawdê. Jednak, aby ustosun-
kowaæ siê do problemu jaki ma Pan
Kucharczyk powiem tak. S³ysza³em, ¿e
gdzieœ by³ w rejsie. Podobno a¿ op³yn¹³
przyl¹dek Horn. Tam mocno wieje i to
czêsto w twarz (¿eby nie u¿ywaæ s³ow-
nictwa samego zainteresowanego). Byæ
mo¿e znaczna odleg³oœæ, silny wiatr i
up³yw czasu spowodowa³y, ¿e za bar-
dzo oddali³ siê od naszych problemów
i ich po prostu nie rozumie. Mówiê tak
dlatego, gdy¿ przeczyta³em jego ostat-
ni¹ wypowiedŸ na temat artyku³u, któ-

ry ukaza³ siê w “Gazecie Wyborczej”.
Artyku³ mówi³ o walce Tomaszowa z
Piotrkowem. Ka¿dy, kto go przeczyta³
(nie wy³¹czaj¹c ministrów), odebra³ go
pozytywnie. Jako s³uszn¹ walkê Toma-

szowa o swoje prawa, a tak¿e prawa
regionu do ochrony przed zanieczysz-
czeniem i degradacj¹ œrodowiska. Tyl-
ko jakoœ dziwnie Pan Kucharczyk od-
czyta³ ów artyku³ na wspak tzn., ¿e To-
maszów znów walczy nie wiedz¹c cze-
go chce. Krótko mówi¹c, jest ukazany
w negatywnym œwietle. Ot, ewidentny
przyk³ad, jak z jednego tekstu ka¿dy
mo¿e wyczytaæ to, co siê chce, a nie to,
o czym pisz¹.

Wracaj¹c jednak do radnych.
PrzejdŸmy do drugiego tematu. Ta
uchwa³a o miejskim palnie zagospo-
darowania miasta to podobno jednak

Pana wina, bo czegoœ Pan siê boi?

Niech Pan bêdzie powa¿ny i niech
Pan nie kpi z ludzi. Owszem, powiem
tak jak Wa³êsa, istotnie, bojê siê Pana
Boga, ale na pewno nie radnych. Mogê
oczywiœcie ponosiæ odpowiedzialnoœæ
za zarz¹dzenia, które wydajê, ale nie za
uchwa³y Rady Miasta. Przecie¿ ja na-
wet nie mogê braæ udzia³u w g³osowa-
niu. G³osowaæ nie mo¿e ¿aden mój za-
stêpca, ani te¿ ¿aden urzêdnik. B¹dŸmy
powa¿ni. To, ¿e niektórzy radni ju¿ daw-
no zapomnieli o swoim œlubowaniu, to
nie moja wina. Kto z nich dziœ pamiêta,
¿e œlubowa³; “sumiennie i rzetelnie

wykonywaæ swoje obowi¹zki”.
Jeœli by pamiêta³, dziœ nie wy-
pisywa³by takich g³upstw. To
przecie¿ radni przeg³osowali
uchwa³ê o miejskim planie za-
gospodarowania przestrzenne-
go miasta. Jeœli wczeœniej wie-
dzieli, ¿e jest z³a, tym wiêksza
ich kompromitacja. Za tê pra-
cê pobrali tak¿e swoje diety i
to w pe³nej wysokoœci. Przy-
pomnê, ¿e ten plan by³ przed-
miotem ponad pó³rocznych
prac w komisji, której szefuje
pan radny Antoni Iwañski. Jak
mo¿na publicznie, bezczelnie
twierdziæ, ¿e za uchwalon¹
przez radnych z³¹ uchwa³ê od-
powiedzialnoœæ ponosi Prezy-
dent Miasta, który rzekomo
czegoœ siê boi? Czy mo¿na
stworzyæ wiêkszy absurd? Sta-
ram siê w ¿yciu byæ cz³owie-
kiem mocno wyrozumia³ym.
Jednak proszê o uczciwoœæ.
Niech¿e wiêc, przynajmniej za
ten okres, gdzie uchwa³a o
miejskim planie zagospodaro-
wania przestrzennego miasta,
le¿a³a b¹dŸ podlega³a jakiejœ
“pracy w komisji” pana A.
Iwañskiego radni zwróc¹ die-

ty do kasy miasta. Wtedy bêdzie uczci-
wie. Ja nie bojê siê odpowiedzialnoœci
za swoje decyzje, nawet jak s¹ one kon-
trowersyjne. Jeœli radni maj¹ z tym pro-
blem to nie moja wina. Dziwiê siê, ¿e

nie u¿yli innej bar-
dziej zrêcznej argu-
mentacji. Ktoœ
móg³by przecie¿
powiedzieæ, (tak
jak przy absoluto-
rium), ¿e by³ szan-
ta¿owani i dlatego
musia³ g³osowaæ za
z³¹ uchwa³¹. Móg³-
by nawet sprawê
ponownie oddaæ do
prokuratury, by³oby

przynajmniej wiarygodniej, a tak? Prze-
cie¿ ich argumenty s¹ absurdalne. Pro-
szê spojrzeæ na podpis pod t¹ uchwa³¹.
Czy to jest mój podpis? Czy nie raczej
Pana radnego Tomasza Kumka, który
jest Przewodnicz¹cym RM?

Radni rzeczywiœcie oskar¿aj¹
Pana o wiele, TIT równie¿. Co zatem
bêdzie dalej?

Na szczêœcie to ju¿ prawie koniec
kadencji. Ma³e sprostowanie – prawie
wszyscy radni. Trochê robimy krzyw-
dê tym pozosta³ym, którzy zachowywali
siê odpowiedzialnie przez te 4 lata. Nie

wszyscy przecie¿ rzucali k³ody pod
nogi. A tych k³ód by³o nie ma³o. Jak
spojrzeæ z perspektywy czasu to i tak
cud, ¿e a¿ tyle uda³o siê dokonaæ przy
takiej sytuacji. WeŸmy pod uwagê spra-
wê modernizacji targowiska miejskie-
go. Przecie¿ to Antoni Iwañski donosi³
do s³u¿b Starosty, ¿e rzekomo moder-
nizujemy targowisko nie zgodnie z pra-
wem. Zablokowano nam kontynuowa-
nie inwestycji. I co siê okaza³o? Straci-
liœmy bezpowrotnie pó³ roku na udo-
wadnianie, ¿e ten Pan radny nie ma ra-
cji. Po co ta strata czasu? A co jest z
grotami nagórzyckimi? Zrobiliœmy
kosztowne badania naukowe i gdy po-
kaza³y one, ¿e mo¿na groty odrestauro-
waæ i naprawiæ, radni wykreœlili z bu-
d¿etu œrodki finansowe na ten cel. To
jest dzia³anie na korzyœæ miasta i regio-
nu? O innych sprawach, gdzie radni
zmniejszali œrodki, aby utrudniæ reali-
zacjê zadania nie warto nawet wspomi-
naæ. Taka jest prawda. ¯yczê ka¿demu,
aby maj¹c takich radnych spróbowa³
dokonaæ wiêcej. Najchêtniej widzia³-
bym w takiej sytuacji kogoœ z TiT-u.

A czemu nawet Pan palcem nie
kiwn¹³, jak twierdz¹ radni, aby przez
te 4 minione lata stworzyæ dla Toma-
szowa alternatywê w zaopatrzenie w
wodê?

Dobrze Pan powiedzia³, jak twierdz¹
radni.  Bo rzeczywistoœæ jest zupe³nie
inna. Od pocz¹tku kadencji zleci³em ten
problem odpowiednim s³u¿bom. Proszê
zauwa¿yæ, ¿e chodzi o ujêcia wody dla
aglomeracji ponad 70-tysiêcznej. Nie
mo¿na pozwoliæ sobie w tym wypadku
o jakieœ powierzchowne badania, czy
te¿ przypuszczenia, lub nawet obiego-
we opinie. Problem by³ zg³oszony i zle-
cony odpowiednim naukowcom, którzy
zbadali go gruntownie, nie tylko na te-
renie miasta, lecz tak¿e w obrêbie 30
km woko³o. Mamy dok³adne badania
naukowe na ten temat. Pani prezes zaj-
muj¹ca siê tym zagadnieniem informo-
wa³a o tych sprawach na razie doœæ
ogólnie radnych. Ale jak Pan widzi, kto
chce tego s³uchaæ?  Lepiej zrobiæ poli-
tyczny zarzut Prezydentowi. Otó¿
oœwiadczam, ¿e mamy trzy warianty
zaopatrzenia miasta w wodê tak, aby
uniezale¿niæ siê od £odzi. S¹ to opra-
cowania naukowe nie polityczne. Sadzê,
¿e radni kolejnej kadencji bêd¹ musieli
podj¹æ tylko odpowiedzialne decyzje,
aby jeden z proponowanych wariantów
zrealizowaæ w rzeczywistoœci. A trzeba
pamiêtaæ, ¿e s¹ to miliony z³otych, któ-
re trzeba wyasygnowaæ z bud¿etu mia-
sta na realizacjê. Mam nadziejê, ¿e Pre-
zydentowi Miasta od przysz³ego roku
bêdzie zdecydowanie ³atwiej zarz¹dzaæ
miastem.

Dziêkujê za rozmowê.
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A P E L
Prezydenta Miasta
Tomaszowa Mazowieckiego
Miros³awa Kukliñskiego
do Mieszkañców Miasta

Informujemy, ¿e podpisy pod protestem w spra-
wie mo¿liwoœci odprowadzania oczyszczonych œcie-
ków do Zalewu Sulejowskiego mo¿na sk³adaæ w
Urzêdzie Miasta w punkcie informacyjnym w hallu
budynku g³ównego.

 KOMUNIKAT
Rzecznika Prasowego

Prezydenta Miasta

Szanowni Mieszkañcy Naszego Miasta
Nigdy wczeœniej nie nadu¿ywa³em formy tak bezpoœredniego zwracania siê do Pañstwa w sprawach Naszego Miasta.

Dziœ uzna³em, i¿ sprawa któr¹ pragnê naœwietliæ jest na tyle powa¿na, ¿e nie sposób milczeæ i pozostawiæ jej w³asnemu
biegowi.

Wiem, ¿e dla wielu Mieszkañców Tomaszowa Mazowieckiego pobliski Zalew Sulejowski jest bardzo wa¿nym
miejscem rekreacji, rodzinnego wypoczynku lub uprawiania sportów wodnych czy po³owu ryb. Dlatego te¿ zmu-
szony jestem poinformowaæ Pañstwa o niezwykle niepokoj¹cych informacjach, jakie powzi¹³em na temat pla-
nów dotycz¹cych wód Zbiornika Sulejowskiego. W³adze samorz¹dowe Piotrkowa Trybunalskiego, na czele z prezy-
dentem Miasta Waldemarem Matusewiczem, zamierzaj¹ zrealizowaæ koncepcjê odprowadzania oczyszczonych œcieków
tego miasta bezpoœrednio do Zalewu Sulejowskiego.

Pomimo, i¿ akwen ten nie le¿y w granicach Miasta uzna³em, ¿e w³aœnie nam – Mieszkañcom Tomaszowa Mazowiec-
kiego nie powinien byæ obojêtny stan jego wód tym bardziej, ¿e jest to wa¿ne ujecie wody pitnej nie tylko dla Miasta
Tomaszowa Mazowieckiego. Natychmiast wiêc zareagowa³em stanowczym sprzeciwem wobec prezydenta Piotrkowa
Trybunalskiego wyra¿aj¹c zdecydowan¹ dezaprobatê wobec zamiaru, by Zalew Sulejowski uczyniæ zlewni¹ oczyszczo-
nych œcieków. Protesty w tej sprawie skierowa³em do organów administracji rz¹dowej wszelkich szczebli, mog¹cych
podj¹æ decyzjê co do dalszych losów nieszczêsnego projektu.

Uwa¿a³em, ¿e w tak wa¿nej sprawie bêdê móg³ liczyæ na poparcie Pañstwa przedstawicieli w Radzie Miejskiej Toma-
szowa Mazowieckiego. D¹¿¹c do wyra¿enia wspólnego g³osu w tej sprawie zaproponowa³em odbycie sesji nadzwyczaj-
nej, w czasie której równie¿ Rada Miejska mog³a zg³osiæ swój sprzeciw. Niestety, ku mojemu zdumieniu niektórzy z
tomaszowskich Radnych podjêli wówczas kompromituj¹c¹ rezolucjê, w której m.in. przeprosili w³adze Piotrkowa – w
tym prezydenta Miasta Piotrkowa Trybunalskiego – za moje publiczne wyst¹pienia w sprawie ochrony wód Zalewu
Sulejowskiego. Os¹d tej sprawy pozostawiam Pañstwa ocenie.

W tej sytuacji zmuszony jestem osobiœcie zaprezentowaæ Pañstwu ca³y problem. Wszyscy wiemy jak dziœ wygl¹da
woda w Zalewie Sulejowskim, która po uzdatnieniu trafia do ujêæ wód i naszych kranów. W miesi¹cach letnich wody te
porastaj¹ - tzw. sinice, które s¹ na tyle niebezpieczne, ¿e niekiedy nawet trzeba zamykaæ k¹pieliska. G³ównym powodem
powstawania sinic jest stan zanieczyszczenia wody szkodliwymi zwi¹zkami chemicznymi oraz przekroczenie norm azo-
tu i fosforu. Jeœli w tej sytuacji Piotrków Trybunalski - miasto licz¹ce ponad 80 tysiêcy mieszkañców skieruje tam jeszcze
wszystkie swoje oczyszczone œcieki, czeka nas tragiczne pogorszenie i tak ska¿onej ju¿ wody. Nawet oczyszczone œcieki
zawieraj¹ przecie¿ znaczne iloœci szkodliwych zwi¹zków chemicznych. Bior¹c pod uwagê wielkoœæ miasta Piotrkowa
Trybunalskiego - a wiêc i ogromn¹ iloœæ kierowanych œcieków, a¿ trudno wyobraziæ sobie w przysz³oœci stan wód w Za-
lewie Sulejowskim.

Maj¹c œwiadomoœæ tego zagro¿enia, a zarazem spotykaj¹c siê z niezrozumia³¹ agresj¹ lub aprobuj¹cym milczeniem,
zwracam siê w³aœnie do Pañstwa z proœb¹ o wyraŸne i konkretne poparcie podjêtych przeze mnie starañ. Apelujê do Pañstwa
– Mieszkañców Tomaszowa Mazowieckiego, organizacji spo³ecznych, ekologicznych, instytucji publicznych oraz Wszyst-
kich, którzy nie zgadzaj¹ siê z koncepcj¹ odprowadzania œcieków do Zalewu Sulejowskiego, aby swój pisemny protest
kierowali do Wojewody £ódzkiego oraz Marsza³ka Województwa (adresy do w/w organów podajê poni¿ej).

Ka¿dy z nas ma prawo wyraziæ swoje stanowisko w tej sprawie. ¯aden protest czy skarga nie mog¹ byæ pominiête.
Razem jesteœmy w stanie osi¹gn¹æ wiêcej, a nasze wspólne dzia³anie musi przynieœæ spodziewany efekt!

 Z wyrazami szacunku
 Miros³aw Kukliñski

 Prezydent Miasta

mieszkañców bêd¹ brane pod uwagê.
Mam nadziejê, ¿e sprawa przybierze ko-
rzystny obrót dla miasta – podkreœla
prezydent Kukliñski.

Stanowisko Tomaszowa Mazowieckie-
go popiera m.in. prof. Maciej Zalewski z
Uniwersytetu £ódzkiego, który od wielu
lar zajmuje siê Zalewem Sulejowskim.
Równie¿ wielu mieszkañców miasta a tak-
¿e…Piotrkowa popiera tomaszowskiego
w³adze walcz¹ce o czystoœæ tego najwa¿-
niejszego w regionie, akwenu.

Czy do Zalewu Sulejowskiego
trafi¹ piotrkowskie œcieki?

W³adze Piotrkowa Trybunalskiego
planuj¹ odprowadzaæ oczyszczone œcie-
ki do Zalewu Sulejowskiego – zbiorni-
ka wody pitnej dla Tomaszowa Mazo-
wieckiego. Prezydent Miros³aw Kukliñ-
ski protestuje. Protestuje te¿ wielu
mieszkañców miasta i przedstawiciele
organizacji spo³ecznych. – Nawet w rz¹-
dzie jest zdziwienie i zaniepokojenie
postaw¹ Piotrkowa. Sprawa bêdzie wy-
jaœniania przez niektóre ministerstwa a
protesty samorz¹dy tomaszowskiego i

Prezydent Miasta Miros³aw Kukliñski sk³ada podziê-
kowanie radnym powiatu tomaszowskiego za to, ¿e w
dniu 11.07.06r. na sesji powiatowej podjêli rezolucjê, w
której potêpiaj¹ w³adze Piotrkowa Trybunalskiego za
chêæ odprowadzania oczyszczonych œcieków ze swoje-
go miasta do Zalewu Sulejowskiego.

Tym samym radni powiatowi pokazali, ¿e dobro
wspólne naszego regionu jest daleko wa¿niejsze ni¿
wzajemne uprzedzenia i niechêci personalne. Rezolucja
radnych powiatu jest przy³¹czeniem siê w³adz powiato-
wych do protestu zainicjowanego przez prezydenta Mi-
ros³awa Kukliñskiego. Szkoda, ¿e takiej odpowiedzial-
nej postawy zabrak³o radnym miejskim.

Prezydent Miros³aw Kukliñski dziêkuje te¿ Staroœcie
Powiatu za podjêcie inicjatywy wœród radnych, jak rów-
nie¿ za deklaracjê Pana Starosty o uznanie Powiatu To-
maszowskiego za stronê w sporze z Piotrkowem Trybu-
nalskiego. Wspólne, zgodne dzia³anie z pewnoœci¹ przy-
niesie pozytywny skutek.

 Artur Wolski
Rzecznik Prasowy Prezydenta Miasta
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Prasa o sprawie “œcieków”
Prasa regionalna i lokalna wiele miejsca poœwiêca ostatni sprawie ewentualnego odprowadzanie œcieków do Zalewu Sulejowskiego. Co ciekawe, media
piotrkowskie i ³ódzkie pisz¹ pozytywnie o stanowisku prezydenta Tomaszowa. Krytyczny w stosunku do w³adz Naszego Miasta jest natomiast tylko “Tomaszowski
Informatora Tygodniowy”.

GAZETA WYBORCZA

“To skandal, ¿e Piotrków chce swo-

je œcieki wpuszczaæ do Zalewu Sule-

jowskiego. Nad wod¹ co weekend wy-

poczywaj¹ tysi¹ce mieszkañców

£ódzkiego. Wszyscy pijemy te¿ wodê

z niego – mówi Miros³aw Kukliñski, pre-

zydent  Tomaszowa Mazowieckiego”.

ZIEMIA PIOTRKOWSKA
“Je¿eli jest tak jak mówi³ nasz Prezydent (Piotrkowa

– przyp. red.), ¿e woda po oczyszczeniu jest bardziej
czysta ni¿ ta, któr¹ pij¹ tomaszowianie, wystarczy do-
prowadziæ t e oczyszczon¹ wodê wprost do kranów rad-
nych Tomaszowa, naszego Prezydenta (Piotrkowa –
przyp. red.) i jego sporej czêœci urzêdników. Efekt po-
znamy nied³ugo. Je¿eli prze¿yj¹ bez wykwitów, zatruæ,
zaburzeñ pokarmowych, to mieli racjê. Jest te¿ szansa,
¿e nasza oczyszczona, zdrowa woda u¿yŸni zalew, za-
bijaj¹c sinice i widziane podobno bakterie koli.”

TTTTTomaszowski Infor

omaszowski Infor

omaszowski Infor

omaszowski Infor

omaszowski Informator T
mator T
mator T
mator T
mator Tygodniowy

ygodniowy

ygodniowy

ygodniowy

ygodniowy
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Z okazji XI Festiwalu „A Mo¿e Byœmy Tak… do Tomaszowa” w mieœcie odby³o siê wiele imprez o charakterze
kulturalnym czy sportowym. Najwiêcej widzów przyci¹gnê³y jednak koncerty. W pierwszym dniu zagra³y
Chrz¹szcze a potem rewelacyjny tomaszowsko – ³ódzki zespó³ Shellky. Gwiazd¹ wieczoru by³ zespó³ TSA,
twórca polskiego heavy metalu. W latach 80-tych grupa by³a jedn¹ z wa¿niejszych grup muzycznych. Takie
kompozycje jak „Alien”, „51”, „TSA Rock” czy „Trzy zapa³ki” na zawsze wpisa³y siê w historiê  polskiej muzyki
rockowej. W zespole grali i graj¹ tacy muzycy jak charyzmatyczny wokalista Marek Piekarczyk czy œwietny
gitarzysta Andrzej Nowak (swego czasu gra³ równie¿ z Martyn¹ Jakubowicz czy w supergrupie Tadeusza Nalepy).
Dzieñ póŸniej na scenie ko³o toru ³y¿wiarskiego zagrali: Kobranocka, Ma³gorzata Ostrowska i zespó³ £ZY.
Koncerty gromadz¹ kilkanaœcie tysiêcy ludzi. Rekord pad³ jednak w niedzielê 25.06, gdy zagra³a legenda rocka,
Perfect. 25 tysiêcy ludzi us³ysza³o takie przeboje jak „Nie p³acz Ewka”, „Chcemy byæ sob¹”, „Niepokonani”, „Ale
wko³o jest weso³o”. Wczeœniej tomaszowian zabawiali: Rudi Schuberth i Elektryczne Gitary.

XI FestiwalXI FestiwalXI FestiwalXI FestiwalXI Festiwal

Fantastyczny popis gry na gitarze da³ Andrzej Nowak (TSA)

Widzów mile zaskoczy³
wystêp tomaszowsko –
³ódzkiej grupy Shellki na
czele z £ukaszem
Boroñskim i Grzegorzem
Przedobr¹.

Festiwal otworzy³ prezydent Miros³aw Kukliñski. Na scenie pojawili siê równie¿
przedstawiciele miast partnerskich – Ivano – Frankowska i Polonezkoy.

XI Festiwal zgromadzi³ t³umy

TSA da³ rewelacyjny koncert

Marek Piekarczyk
nadal imponuje

œwietnym g³osem
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Niezwyk³e koncertyNiezwyk³e koncertyNiezwyk³e koncertyNiezwyk³e koncertyNiezwyk³e koncerty

W zwi¹zku z XI Festiwalem do Tomaszowa przyjecha³y
delegacje miast partnerskich: z Ivano - Frankowska /
Ukraina/ i Polonezkoy /Turcja/ . Z delegacjami spotka³
siê prezydent Miros³aw Kukliñski. Rozmawiano o
wspó³pracy pomiêdzy miastami, przede wszystkim w
zakresie wymiany m³odzie¿y oraz wymiany gospodarczej.

Fot: na czele delegacji z Ivano - Frankowska sta³
sekretarz Rady Miejskiej Witalij Borczuk.

Festiwalowi goœcie

Festiwal zakoñczy³ prezydent Miros³aw Kukliñski

Przez 3 dni w Tomaszowie odbywa³ siê Rajd
Integracyjny „U Modrych Wód”, którego
podsumowanie odby³o siê w Oœrodku
Rehabilitacji Dzieci Niepe³nosprawnych.

Rudi Schuberth, lider nieistniej¹cych ju¿ „Wa³ów
Jagielloñskich” przypomnia³ kilka znanych piosenek tej
grupy

Przedstawiciele delegacji ukraiñskiego
miasta Ivano – Frankowska
uczestniczyli w sp³ywie kajakowym ze
Spa³y do Inow³odza.

„Elektryczne
Gitary” to

przede
wszystkim

œwietne
teksty lidera

grupy

XI Festiwal zakoñczy³ jak zwykle imponuj¹cy pokaz
ogni sztucznych.

Dinozaury rocka nie daj¹ ³atwo za wygran¹ co
pokaza³ Grzegorz Markowski
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PROGRAM INFORMACYJNO – EDUKACYJNY DLA SPO£ECZEÑSTWA
Z TERENU TOMASZOWA MAZOWIECKIEGO

cz. 3

EDUKACJA EKOLOGICZNA W SZKOLE PODSTAWOWEJ

Kryzys ekologiczny na œwiecie jest faktem. Wynika z tego potrzeba kszta³towania œwiadomoœci eko-
logicznej dzieci i m³odzie¿y, a za ich poœrednictwem wprowadzanie zmian w preferencjach dotycz¹-
cych stylu ¿ycia doros³ych. Poszukiwanie nowych strategii kszta³cenia dla ekorozwoju wskazuje na
decyduj¹c¹ rolê nauczycieli w procesie formowania postaw proœrodowiskowych. W zreformowanej
szkole zrozumienie potrzeby prowadzenia edukacji na rzecz wspó³istnienia cz³owieka w harmonii z
przyrod¹ znalaz³o swoje odzwierciedlenie zarówno w podstawach programowych kszta³cenia przyrod-
niczego, jak i w podstawie œcie¿ki: Edukacja ekologiczna. Zak³ada ona nastêpuj¹ce cele, zadania, treœci
i osi¹gniêcia:

Cele edukacyjne:
1. dostrzeganie zmian zachodz¹cych w otaczaj¹cym œrodowisku,
2. rozwijanie wra¿liwoœci na problemy œrodowiska.
Zadania szko³y:
1. wp³yw codziennych czynnoœci i zachowañ w domu, szkole, miejscu zabawy i pracy na stan œrodo-

wiska naturalnego,
2. style ¿ycia i ich zwi¹zek z wyczerpywaniem siê zasobów naturalnych,
3. przyk³ady miejsc (w najbli¿szym otoczeniu), w których obserwuje siê korzystnei niekorzystne

zmiany zachodz¹ce w œrodowisku przyrodniczym,
4. degradacja œrodowiska - przyczyny, wp³yw na zdrowie cz³owieka oraz jej zwi¹zek z formami

dzia³alnoœci ludzi,
5. obszary chronione oraz ich znaczenie w zachowaniu ró¿norodnoœci biologicznej; zasady zachowa-

nia siê na obszarach chronionych.
Osi¹gniêcia:
1. prowadzenie obserwacji w najbli¿szej okolicy,
2. wskazywanie pozytywnych i negatywnych aspektów ingerencji cz³owiekaw œrodowisko.

W pracy nad „modelowaniem sylwetki absolwenta” szko³y jednym z kierunków oddzia³ywañ wy-
chowawczych jest wpojenie wychowankom przes³ania, które powinno towarzyszyæ im przez ca³e ¿ycie:

„JESTEM ODPOWIEDZIALNY ZA SIEBIE I ŒRODOWISKO, W KTÓRYM ¯YJÊ”

Cele ogólne programów ekologicznych w szko³ach
Program realizowany jest po to, aby uczeñ:
· dostrzega³ i wartoœciowa³ zmiany zachodz¹ce w œrodowisku,
· wykazywa³ wra¿liwoœæ na problemy œrodowiska,
· podejmowa³ dzia³ania na rzecz poprawy stanu œrodowiska, propagowa³ jei zachêca³ innych do wspó³-

pracy,
· podchodzi³ w sposób racjonalny do przyrody,
· zachowywa³ siê zgodnie z zasadami kultury obcowania z przyrod¹, wykazywa³ wra¿liwoœæ na jej

piêkno,
· wyró¿nia³ siê etyczn¹ postaw¹ w stosunku do organizmów ¿ywych,
· zdoby³ podstawow¹ wiedzê o ochronie i kszta³towaniu œrodowiska,
Przyk³ad programu edukacji ekologicznej w szkole podstawowej
Edukacja ekologiczna jako rozwój osobowoœci cz³owieka i kszta³towanie postaw prospo³ecznych

Edukacja ekologiczna nie powinna opieraæ siê jedynie na wyposa¿eniu uczniów w wiedzê. Bardzo
wa¿nym celem jest rozwijanie umiejêtnoœci, które umo¿liwi¹ dzieciom samokszta³cenie oraz samo-
dzielne rozwijanie. Umiejêtnoœci praktyczne s¹ niezbêdne do zdobycia wiedzy dotycz¹cej œrodowiska
przyrodniczego. W trakcie realizacji programu uczeñ powinien opanowaæ nastêpuj¹ce umiejêtnoœci:

- samodzielne korzystanie z ró¿nych Ÿróde³ informacji,
- prowadzenie prac pielêgnacyjnych i hodowlanych,
- przeprowadzanie prostych pomiarów, doœwiadczeñ, eksperymentów,
- dokonywanie obserwacji,
- opracowywanie wyników obserwacji, doœwiadczeñ w formie tabel, ksi¹¿eczek,
- gromadzenie materia³u w spójn¹ tematyczn¹ ca³oœæ. W czasie realizacji programu uczeñ, obok

umiejêtnoœci praktycznych, powinien opanowaæ umiejêtnoœci formalne, które umo¿liwiaj¹ zrozumienie
zjawisk i powi¹zañ wystêpuj¹cych w przyrodzie.

Uczniowie powinni:
- dostrzegaæ zwi¹zki przyczynowo-skutkowe zachodz¹ce w œrodowisku,
- poszukiwaæ wszelkich mo¿liwych rozwi¹zañ konkretnych problemów,
- przewidywaæ skutki ró¿nych dzia³añ w œrodowisku,
- dokonywaæ analizy, syntezy porównywania, klasyfikowania, uzgadniania, wykrywania zwi¹zków

przyczynowo-skutkowych oraz zwi¹zków czasowych,
- dostrzegaæ piêkno otaczaj¹cej przyrody,
- dokonywaæ formu³owania wniosków dotycz¹cych stanu œrodowiska i jego niekorzystnych prze-

kszta³ceñ,
- wspó³dzia³aæ w grupie, doceniaæ efekty wspólnej pracy.

Edukacja ekologiczna ma znacz¹cy udzia³ w kszta³towaniu, pozytywnych postawz wychowawczego
i spo³ecznego punktu widzenia. Oparte one s¹ na uniwersalnych, ponadczasowych wartoœciach, pogl¹-
dach i przekonaniach. Kszta³towanie postaw proekologicznych powinno opieraæ siê przede wszystkim
na w³¹czaniu dzieci do spo³ecznie akceptowanej dzia³alnoœci. St¹d te¿ powinno byæ ukierunkowane na:

- wskazywanie odpowiednich postaw i przyk³adów ludzi preferuj¹cych ekologiczny tryb ¿ycia,- bu-
dzenie odpowiedzialnoœci, poszanowania i troski o ka¿de ¿ycie,a przede wszystkim o w³asne zdrowie,
samodzielnoœæ w myœleniu, dzia³aniu, ocenie,

- odpowiedzialnoœæ,
- tolerancjê wobec wszystkiego co ¿yje,
- gotowoœæ do wspó³pracy i wspó³dzia³ania,
- wra¿liwoœæ na krzywdê i niesprawiedliwoœæ,
- kszta³towanie kultury zachowania i obcowania z przyrod¹ w czasie wycieczeki zajêæ w terenie,

- pobudzanie zaciekawienia oraz rozwijanie zainteresowañ uczniów problematyk¹ ekologiczn¹,
- rozumienie koniecznoœci zachowania równowagi w przyrodzie.

Treœci programowe

Edukacja polonistyczna
· Wyszukiwanie treœci przyrodniczych i ekologicznych, wprowadzanie pojêæ ekologicznych;
· S³uchanie, czytanie i omawianie tekstów literackich o tematyce przyrodniczej;
· Ogl¹danie filmów edukacyjnych ze zwróceniem uwagi na w³aœciwy stosunek do floryi fauny;
· Wywiady i rozmowy na temat ochrony przyrody, jej zagro¿eñ i piêkna;
· Redagowanie tekstów do gazetki klasowej.- Prowadzenie kroniki klasy
· Przygotowywanie broszurek, ulotek ekologicznych prezentuj¹cych zdobyte wiadomoœci (przestro-

gi, pouczenia) i ilustrowanie ich;
· Opisy przyrody o¿ywionej i nieo¿ywionej.

W zakresie æwiczeñ s³ownikowych:
· Wzbogacanie s³ownictwa ekologicznego zwracanie uwagi na treœci przyrodnicze;
· Æwiczenia gramatyczno – stylistyczne
· Nacisk na zadania o treœciach ekologicznych
· Æwiczenia kompozycyjne – równie¿ dotycz¹ce treœci ekologicznych.
· Æwiczenia orograficzne – dobór tekstów zwi¹zanych z przyrod¹
· Fleksja i sk³adnia – dobieranie treœci zgodnie z realizowan¹ tematyk¹

Edukacja matematyczna
· Kszta³towanie rozumienia pojêcia liczby naturalnej, jako liczby elementów zbioru, jako liczby

porz¹dkowej i jako liczby zwi¹zanej z mierzeniem wielkoœci ci¹g³ychz wykorzystaniem materia³ów
przyrodniczych i odpadów

· Odpady jako materia³ pomocniczy do dzia³añ praktycznych w zakresie wa¿enia, porównywania, i
mierzenia objêtoœci ró¿nych substancji

· Badanie stosunków przestrzennych w terenie (nad, pod, obok, itp.)
· Wyszukiwanie w terenie materia³ów o podobnych cechach
· Umiejêtnoœæ mierzenia odleg³oœci miêdzy obiektami, porównywanie wysokoœci, gruboœci, objêto-

œci, itp.
· Uk³adanie krzy¿ówek i rebusów matematycznych, do rozwi¹zania których niezbêdna jest wiedza

matematyczna i ekologiczna.

Edukacja muzyczna
· Recytowanie rytmicznych tekstów przyrodniczych z zastosowaniem ró¿nych œrodków wyrazu

muzycznego
· Nagrywanie odg³osów natury, zabawy w naœladowanie ruchów owadów, ptaków, ssaków czy pta-

ków
· Umiejêtnoœæ s³uchania muzyki powa¿nej
· Dobieranie muzyki do utworów literackich i plastycznych
· Œpiewanie piosenek o tematyce ekologicznej i przyrodniczej
· Wykorzystywanie materia³ów przyrodniczych i odpadów do konstruowania prostych instrumentów

muzycznych
· Tworzenie swobodnych form z³o¿onych z elementów improwizacji dzieciêcej ilustruj¹cej ró¿ne

zjawiska przyrodnicze
· Doœwiadczenia zwi¹zane z ha³asem w klasie, podczas przerw, w pobli¿u szko³y
· Improwizowanie œpiewem odpowiedzi na zadane krótkie pytania ekologiczne.

Edukacja plastyczna
· Zdobywanie umiejêtnoœci dostrzegania, odbioru i prze¿ywania wartoœci wizualnych œrodowiska

przyrodniczego i kulturowego oraz treœci w nich zawartych
· Materia³y przyrodnicze jako artystyczne œrodki wyrazu
· Wykorzystywanie odpadów do komponowania prac
· Wykonywanie plakatów, ulotek o treœciach ekologiczno – przyrodniczych
· Ilustrowanie kroniki klasy i gazetki szkolnej
· Organizowanie klasowych i szkolnych wystawek prac plastycznych na temat ochrony przyrody,

zagro¿eñ i jej piêkna
· Uczestniczenie w konkursach, wystawach i prezentacjach ekologicznych

Edukacja techniczna
· Przygotowanie dzieci do rozwi¹zywania problemu odpadów w przysz³oœci poprzez wyrobienie

w³aœciwych nawyków (segregowanie œmieci, recykling, oszczêdne gospodarowanie materia³ami, zapi-
sywanie zeszytów do koñca, wykorzystywanie przeczytanych czasopism)

· Potraktowanie cz³owieka jako jednego z wa¿nych elementów œrodowiska i zapewnienie mu wiedzy
na temat zdrowia (sposób od¿ywiania, wypoczynek, sport, zdrowy styl ¿ycia)

· Odpady jako tworzywo do zajêæ
· Chemia w kuchni, a umiejêtnoœæ przygotowywania zdrowych potraw z mleka, warzyw i owoców
· Kasowy „eko – biznes” (sprzeda¿ zebranych surowców wtórnych, prac wykonanych przez dzieci)
· Energooszczêdne urz¹dzenia w szkole i w domu

Edukacja motoryczno – ruchowa
· Ruch na œwie¿ym powietrzu z wykorzystaniem naturalnych przeszkód terenowych
· Hartowanie (np. chodzenie boso po rosie)
· Materia³y przyrodnicze i odpady jako przybory do æwiczeñ
· Propagowanie gier i zabaw ruchowych, podwórkowych
· Turystyka odbywaj¹ca siê w bezpoœrednim kontakcie z przyrod¹

c.d.n.
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Zielone P³uca PolskiZielone P³uca PolskiZielone P³uca PolskiZielone P³uca PolskiZielone P³uca Polski
– skarby przyrody i architektury– skarby przyrody i architektury– skarby przyrody i architektury– skarby przyrody i architektury– skarby przyrody i architektury

Edukacja ekologiczna to wa¿-
ny czynnik w kszta³towaniu po-
staw m³odego pokolenia.

,,W edukacji ekologicznej dziecko
mo¿e staæ siê aktywnym uczestnikiem,
wspó³decydowaæ o tym, czego i w jaki
sposób siê uczyæ. Swoista wra¿liwoœæ
dziecka, jego zdolnoœæ do wnikliwej
obserwacji przyrody, a przede wszyst-
kim ciekawoœæ i radoœæ poznawania,
jak¹ wykazuje ono w bezpoœrednim
kontakcie z przyrod¹ daje nauczycielo-
wi nieograniczone mo¿liwoœci ró¿nico-
wania form edukacji ekologicznej.
Wra¿liwe dzieci chc¹ funkcjonowaæ w
zgodzie ze œwiatem przyrody” – czyta-
my w ksi¹¿ce ,,Dziecko w œwiecie przy-
rody” autorstwa Bronis³awa Dymowa.

Czy przytoczona refleksja jest mo¿-
liwa do realizacji w praktyce, postano-
wili sprawdziæ uczniowie ze Szko³y
Podstawowej Nr 13 w Tomaszowie
Maz.. W bie¿¹cym roku szkolnym przy-
st¹pili oni do realizacji projektu ,, Zie-
lone P³uca Polski – skarby przyrody i
architektury’’

Celem projektu by³o :
1. Zapoznanie uczniów z najcenniej-

szymi obiektami przyrody i zabytkami
architektury makroregionu pó³nocno

wschodniej Polski i zachodniej Litwy.
2. Prezentacja idei ekorozwoju.
3. Zapoznanie dzieci z praktycznym

zastosowaniem alternatywnych Ÿróde³
energii.

4. Rozbudzanie wra¿liwoœci uczniów
na przyrodnicze i architektoniczne wa-
lory naszej ojczyzny.

5. Wdra¿anie uczniów do doku-
mentowania walorów przyrodniczych i
architektonicznych Polski oraz promowa-

nia ich wœród innych uczniów szko³y.
6. Wszechstronny rozwój uczniów

poprzez korzystanie z ró¿nych Ÿróde³
wiedzy.

7. Kszta³towanie szacunku do
œwiata przyrody i pomników histo-
rii Polski.

Czterodniowy pobyt na Pojezie-
rzu Suwalsko – Augustowskim do-
starczy³ dzieciom

wielu mo¿liwoœci  realizacji za-
³o¿onych celów.

Dziêki uprzejmoœci mgr Janiny
Jaszczulewicz – dyrektorki Gimna-
zjum Nr 2 w Sejnach uczniowie po-
znali po¿ytki , p³yn¹ce z funkcjo-
nowania  w tej placówce ekologicz-
nej kot³owni. ,,Sercem” kot³owni
jest cylindryczny kocio³ o œrednicy
1,2 m, który za³adowuje siê s³om¹
lub drewnem. Jednorazowo mo¿e on
pomieœciæ 3,7 m3 s³omy. Je¿eli roz-
grzeje siê 20 tys. l. wody w zbiorni-
ku i pali siê w kotle na bie¿¹co, to
wype³nienie go s³om¹ do po³owy
objêtoœci wystarcza, aby ogrzaæ budy-
nek szko³y o pow. 4400 m2. Ogrzanie bu-
dynku tradycyjnym opa³em wymaga³o
70 tys. z³. Obecnie szko³a poczyni³a 50
tys. oszczêdnoœci ! 20 tys. z³ to  wystar-
czaj¹ce nak³ady, aby w sezonie grzew-

czym zaopatrzyæ obiekt w paliwo. Do-
datkowe korzyœci to brak skutków
ubocznych dla œrodowiska.

Du¿e zainteresowanie  wœród
uczniów wzbudzi³a Oczyszczania Œcie-
ków w Suwa³kach i poznanie procesu
produkcji energii elektrycznej z  bioga-
zu. Dzieci œledzi³y kolejne etapy oczysz-
czania œcieków . Naocznie mog³y siê
przekonaæ, jak wygl¹da gospodarka osa-
dowa w oczyszczalni, w której w sku-

tek fermentacji osadu uzyskuje siê bio-
gaz; ten z kolei wykorzystywany jest do
produkcji energii elektrycznej i ciepl-

nej. Najlepszym dowodem skuteczno-
œci dzia³ania oczyszczalni jest ogrzanie
budynku oczyszczalni energi¹ pozy-
skan¹ we w³asnym zakresie , wzrost
czystoœci  wód Jeziora Wigry  oraz pstr¹-
gi ¿yj¹ce licznie w okolicznych jezio-

rach.
Uczniowie obeznani z walora-

mi Spalskiego i Sulejowskiego Par-
ku Krajobrazowego oraz rezerwa-
tów przyrody okolic Tomaszowa
Maz. ciekawi byli tajemnice Wi-
gierskiego Parku Narodowego. W
podziw wprawi³ dzieci bardzo zró¿-
nicowany teren parku i krajobraz
pagórkowaty, z licznymi morena-
mi, ozami, rynnami rzek i strumie-
ni, wieloma zbiornikami wodnymi
i innymi formami polodowcowej
rzeŸby terenu. Wêdruj¹c œcie¿k¹
edukacyjn¹ dzieci pozna³y ró¿ne
typy siedliskowe lasów:  ³êg olszo-
wo – jesionowy, bór mieszany, bór

bagienny, gr¹d, a tak¿e mrowisko
mrówki æmowej, ¿eremia bobrów, su-
chary oraz stanowisko archeologiczne
z epoki kamienia.

Z Wigierskim Parkiem Narodowym
wspó³pracuje Regionalne Centrum
Energii Odnawialnej. W ró¿nych bu-
dynkach WPN dzia³a 6 zespo³ów kolek-
torów s³onecznych, 4 pompy ciep³a,
korzystaj¹ce z ciep³a gruntu i wód, 14
ró¿nych pieców do zgazowania drew-

na. W czêœci demonstracyjnej WPN
uczniowie mogli zapoznaæ siê z forma-
mi wykorzystania energii odnawialnej.

W Wigierskim Parku Narodowym
istnieje równie¿ Wylêgarnia Ryb. Od
1920 r. produkowany jest w niej mate-
ria³ zarybieniowy sielawy i siei. Wsku-
tek pogarszania jakoœci wód oraz zbyt

d³ugiego  przebywania ikry w  wodzie (
od XI do IV) – rybom tym grozi³o wy-
giniêcie. Wylêgarnia co roku dostarcza
narybku tych ryb, który wypuszcza do
okolicznych jezior.

Piêkno Suwalskiego Parku Krajobra-
zowego, nazywanego ,,Polsk¹ Szwajca-
ri¹” podziwiali uczniowie z wiaty wi-
dokowej w Smolnikach po³o¿onej na
wysokoœci 225 m n.p.m. Jest to jeden z
najbardziej interesuj¹cych  punktów
widokowych na SuwalszczyŸnie, obej-
muj¹cy przesz³o 70 – metrow¹ ró¿nice
poziomów i umo¿liwiaj¹cy obserwacjê
panoramy na jeziora wytopiskowe. Na
terenie Parku dzieci pozna³y najg³êbsze
na Ni¿u Œrodkowo –europejskim  Jezio-
ro Hañcza. Na G³azowisku Rutka mo-
g³y zobaczyæ potê¿ne g³azy, które zo-
stawi³ topniej¹cy lodowiec , a na Górze
Rowelskiej – 298 m n.p.m.  - odwiedzi-
³y elektrownie wiatrowe. Jest ich 6.
Warunkiem ich powstania s¹ wystêpu-
j¹ce tu silne i sta³e wiatry, wiej¹ce z
prêdkoœci¹ 6 m/s.

Uczniowie poznali liczne zabytki
architektury pokamedulski zespó³ klasz-
torny z XVII w. w Wigrach, renesanso-

wy koœció³ i barokowy zespó³ poklasz-
torny z po³. XVII w. w Sejnach, w Wil-
nie  - XV w. koœció³ œw. Anny, koœció³

œw. Piotra i Paw³a, katedrê,
Ostr¹ Bramê, Uniwersytet
Wileñski, w Trokach  -  Za-
mek Wielkich Ksi¹¿¹t Litew-
skich.

23 maja - w dniu urodzin
pisarki- uczniowie zwiedzili
Muzeum Marii Konopnickiej
w Suwa³kach. W Wilnie po-
wêdrowali œladami Juliusza
S³owackiego i Adama Mic-
kiewicza. Obserwowali
wspania³e  plenery, które po-
s³u¿y³y  do nakrêcenia filmu
,,Pan Tadeusz”, ,,Dolina
Issy”.

Pobyt dzieci na Pojezierzu
Suwalsko - Augustowskim
by³ œwietn¹ okazja do inter-
dyscyplinarnych zajêæ, wi¹-
zania treœci z zakresu przy-
rody,  ekologii, jêzyka pol-
skiego, matematyki, naucza-

nia zintegrowanego. Efektem pobytu s¹
liczne prace literackie, plastyczne, al-
bumy, dokumentacja fotograficzna, pre-
zentacja multimedialna. Wszystkie te
dzia³ania s³u¿¹ pog³êbieniu wiedzy

uczniów i popularyzacji przez nich idei
zrównowa¿onego rozwoju wœród rówie-
œników i ich rodziców.

S¹dzê, ¿e m³odzie¿ szkolna, która
jest nie tylko przedmiotem edukacji
ekologicznej, ale czuje siê wspó³auto-
rem realizowanych zadañ,  sama  jak
najwczeœniej przekazuje zdobyt¹ w tym
zakresie wiedzê i umiejêtnoœci innym,
przenosi je do rodzinnych domów  - jest
i bêdzie w przysz³oœci dobrym kreato-
rem œrodowiska przyrodniczego.

Realizatorki projektu: Irena Barci-
kowska, Magdalena Koszada, Regina
Kwapisz, Anna Ro¿ej, serdecznie dziê-
kuj¹ Panu Stanis³awowi Zakrzewskie-
mu – przedstawicielowi Biura Podró¿y
OMNITUR w Tomaszowie Maz. za in-
spiracjê do realizacji projektu oraz
Urzêdowi  Miasta  Wydzia³owi Infra-
struktury Komunalnej i Ochrony Œro-
dowiska za dofinansowanie projektu.

Irena Barcikowska
nauczycielka przyrody w Szkole

Podstawowej Nr 13,
autorka projektu

INFORMACJA DLA MIESZKAÑCÓW, KTÓRZY CHC¥ ODDAÆ ZU¯YTY
SPRZÊT ELEKTRYCZNY I ELEKTRONICZNY

 Zgodnie z ustaw¹ z dnia 13 wrzeœnia 1996 r. o utrzymaniu czystoœci i porz¹dku   w gminach (Dz. U. Nr 132, poz. 622, z póŸn. zm.)  art.
3  ust. 2  pkt 6 a gmina ma obowi¹zek udostêpniæ mieszkañcom na stronie internetowej oraz w sposób zwyczajowo przyjêty informacjê o
znajduj¹cych siê na terenie gminy firmach zbieraj¹cych zu¿yty sprzêt elektryczny i elektroniczny pochodz¹cy z gospodarstw domowych, o
którym mowa w ustawie z dnia 29 lipca 2005 r. o zu¿ytym sprzêcie elektrycznym i elektronicznym (Dz. U. Nr 180, poz. 1495)

 Na dzieñ 24.07.2006 r. do Gminy Miasto Tomaszów Maz wp³ynê³y informacje o nastêpuj¹cych punktach zbioru przedmiotowego
sprzêtu.:

1)  „MARS” S.A. z siedzib¹ w Gorzowie Wlkp. przy ul. Górczyñskiej 23.
     Zu¿yty sprzêt bêdzie zbierany w placówce handlowej tej firmy pod adresem:
    - Plac Koœciuszki 11 97-200 Tomaszów Maz.
2)  Kaufland Polska Markety Sp. z o.o. Sp. k. z siedzib¹ we Wroc³awiu przy
     ul. Szybkiej 6-10.
     Zu¿yty sprzêt bêdzie zbierany w placówce handlowej tej firmy pod adresem:
    - ul. Konstytucji 3-go Maja 1/3 97-200 Tomaszów Maz.

Obowi¹zek przyjmowania urz¹dzeñ elektrycznych od kupuj¹cych nak³ada na sprzedawców ustawa o zu¿ytym sprzêcie elektrycznym
i elektronicznym. Chodzi o nieodp³atne przyjêcie zu¿ytego sprzêtu w iloœci nie wiêkszej ni¿ sprzedawany nowy sprzêt, je¿eli zu¿yte
urz¹dzenie jest tego samego rodzaju.



Nowa Gazeta Tomaszowska NUMER 6, czerwiec 200612

REZOLUCJA
Rady Miejskiej Tomaszowa Mazowieckiego

z dnia 29 czerwca 2006 roku

FA£SZOWANIE RZECZYWISTOŒCI
B³¹d! Nieznany argument prze³¹cznika.
W odpowiedzi na zamieszczane ostatnio w mediach publikacje oraz apel do mieszkañców nasze-

go Miasta w sprawie Zalewu Sulejowskiego, my ni¿ej podpisani Radni Rady Miejskiej Tomaszowa
Mazowieckiego, stwierdzamy, ¿e teksty te zawieraj¹ szereg ju¿ nawet nie przek³amañ, ale najzwy-
klejszych, obrzydliwych k³amstw.

K³amstwo numer 1
Nieprawd¹ jest, ¿e radni przeprosili W. Matusewicza za to, ¿e “zamierza³ doprowadziæ do spusz-

czenia do Zalewu Sulejowskiego œcieków z Miasta Piotrkowa Trybunalskiego”. W uchwalonej przez
nas rezolucji przepraszamy spo³ecznoœæ i w³adze Piotrkowa Trybunalskiego za zachowanie Prezy-
denta Kukliñskiego, które nara¿a ca³e nasze miasto na œmiesznoœæ. Najpierw pezydent Kukliñski
zgadza siê na plany piotrkowskiego samorz¹du, a w kilka miesiêcy póŸniej biega do wszystkich mass
mediów i krzyczy, ¿e zbli¿a siê katastrofa. W naszej ocenie dla w³asnej kampanii wyborczej pan
Kukliñski gotów jest doprowadziæ do konfliktu z ka¿dym, w tym z samorz¹dem 80- tysiêcznego
miasta Piotrkowa Tryb. tylko po to, ¿eby odwróciæ uwagê od swoich klêsk w zarz¹dzaniu Tomaszo-
wem Maz.

K³amstwo numer 2
Twierdzenie, ¿e radni Rady Miejskiej akceptuj¹ zanieczyszczanie wód zalewu sulejowskiego jest

pospolitym oszustwem. W swojej rezolucji wyraziliœmy w sposób jednoznaczny, jasnyi bezsporny
nasz sprzeciw. Protestujemy jednak nie tylko przeciwko planom w³adz Piotrkowa Trybunalskiego,
ale równie¿ przeciwko decyzji prezydenta miasta Tomaszowa Mazowieckiego, która realizacjê tych
planów umo¿liwi³a. Protestujemy tak¿e przeciwko szafowaniu przez pana Kukliñskiego zdrowiem
tomaszowian, bo to od jego decyzji zale¿y czy bêdziemy piæ kwitn¹c¹ wodê z Zalewu Sulejowskie-
go, czy czyst¹ wodê ze studni g³êbinowych! Przez 4 lata swojej prezydentury nie kiwn¹³ nawet pal-
cem, ¿eby Tomaszów Maz., wzorem miasta £odzi, podj¹³ strategiczn¹ decyzjê o rezygnacji z czerpa-
nia wody pitnej z Zalewu Sulejowskiego!!! Nic z tych rzeczy – po co siê przemêczaæ i pracowaæ dla
dobra wszystkich mieszkañców, skoro mo¿na opowiadaæ bzdury w radio i TV, albo wypisywaæ g³u-
poty w prasie – a to wszystko za publiczne, czyli nale¿¹ce do wszystkich tomaszowian pieni¹dze.

K³amstwo numer 3
Plan zagospodarowania przestrzennego uchwalony przez radnych jest wadliwy. Nie da siê ukryæ,

¿e tak jest faktycznie. Tylko prezydent raczy³ zapomnieæ, ¿e to on ten plan przygotowa³. Art. 15
ustawy o zagospodarowaniu przestrzennym, mówi, ¿e:” Wójt, burmistrz albo prezydent miasta spo-
rz¹dza projekt planu miejscowego, zawieraj¹cy czêœæ tekstow¹i graficzn¹, zgodnie z zapisami stu-
dium oraz z przepisami odrêbnymi, odnosz¹cymi siê do obszaru objêtego planem.” To on odrzuci³
wiêkszoœæ wniosków mieszkañców miasta. To on wynaj¹³ “specjalistów” do opracowywania planu,
którym zap³aci³ za jego sporz¹dzeniez miejskiej kasy ogromne pieni¹dze. To Kukliñski zabiega³ o
uchwalenie planu w tej postaci, t³umacz¹c, ¿e jest potrzebny i ¿e mo¿na go w ka¿dej chwili zmieniæ,
jeœli zajdzie taka potrzeba. Rada Miejska wielokrotnie próbowa³a przekonaæ Kukliñskiego, ¿e doku-
mentw wersji jak¹ zaproponowa³ zawiera mnóstwo b³êdów. Dlaczego pan Kukliñski próbuje po-
przez swojego rzecznika wmówiæ dziœ mieszkañcom naszego miasta, ¿e o Planie Zagospodarowania
Przestrzennego zadecydowa³a tylko i wy³¹cznie Rada Miejska? OdpowiedŸ jest prosta i jednoczeœnie
dla nas radnych szokuj¹ca. Otó¿ pan prezydent Kukliñski siê boi. Nie radnych, ale gniewu mieszkañ-
ców, kupców, kierowców. Czego tak bardzo boi siê Kukliñski, ¿e w publikowanych w mediach arty-
ku³ach posuwa siê do k³amstw? Bo k³amstwem przecie¿ jest, ¿e to Rada przygotowywa³a Plan Zago-
spodarowania Przestrzennego miasta, ¿e to Rada odpowiada za wszystkie zmiany, jakie s¹ wprowa-
dzane do tego dokumentu. Otó¿ Kukliñski boi siê ponieœæ odpowiedzialnoœæ za to, ¿e w Tomaszowie
Mazowieckim powstanie kolejny supermarket i do tego jeszcze doprowadziæ to mo¿e do ca³kowite-
go parali¿u komunikacyjnego centrum miasta!!! S³yszeliœmy ju¿ wszyscy o planach budowy owego
supermarketu przy ul. Nowowiejskiej w pobli¿u Ronda Dmowskiego. W jaki sposób supermarket
bêdzie oddzia³ywa³ na teren parku i obiektów sportowych mo¿emy ju¿ sobie wyobraziæ.

Ju¿ chyba po raz ostatni apelujemy do Pana Kukliñskiego!
Nie oœmieszaj Pan siebie (choæ oczywiœcie, to Panu wolno robiæ), sprawowanego urzêdu i nas

wszystkich – radnych i mieszkañców Tomaszowa Mazowieckiego!

                     Radni Rady Miejskiej Tomaszowa Mazowieckiego
1/Leszek Adamski
 2/Tadeusz Adamus                                         14/ Mariusz Strzêpek
3/ Bogus³aw Drozdowski                                15/Waldemar Wendrowski
4/ Ryszard GoŸdzik                                         16/ Mariusz Wêgrzynowski
5/Antoni Iwañski                                             17/Rafa³ Zagozdon
6/Krystyna Koselak
7/Marek Krawczyk
8/Tomasz Kumek
9/Zenon £aski
10/Barbara Mêkarska
11/Andrzej Sibiñski
12/ Dariusz Smejda
13/ Józef Staniszewski

w sprawie wyra¿enia sprzeciwu wobec koncepcji wprowadzenia oczyszczonych œcieków ko-
munalnych Miasta Piotrkowa Trybunalskiego do wód Zalewu Sulejowskiego.

Na podstawie art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorz¹dzie gminnym (Dz. U. z
2001 r. Nr 142, poz.1591 z póŸn. zmianami) oraz § 35 Regulaminu Rady Miejskiej Tomaszowa
Mazowieckiego, stanowi¹cego za³¹cznik Nr 6 do Statutu Miasta Tomaszowa Mazowieckiego z
dnia 30 grudnia 2002 r. (Dz. Urz. Woj. £ódzkiego Nr 112, poz. 1109 i 1110) Rada Miejska Toma-
szowa Mazowieckiego podejmuje rezolucjê nastêpuj¹cej treœci:

W zwi¹zku z powziêciem wiadomoœci o podjêciu dzia³añ w sprawie realizacji koncepcji odpro-
wadzania œcieków komunalnych Miasta Piotrkowa Trybunalskiego do wód Zalewu Sulejowskie-
go, Rada Miejska Tomaszowa Mazowieckiego wyra¿a zaniepokojenie i sprzeciw wobec planów,
których realizacja wp³yn¹æ mo¿e na stan zdrowia mieszkañców naszego miasta. Szczególne zdzi-
wienie budzi fakt, ¿e sytuacja, która znana jest prezydentowi miasta Tomaszowa Mazowieckiego,
od koñca ubieg³ego roku, dopiero w chwili obecnej przedstawiana jest spo³eczeñstwu miasta i
Radzie Miejskiej, co wi¹zaæ siê mo¿e ze zbli¿aj¹cymi siê wyborami samorz¹dowymi. Z ubolewa-
niem stwierdzamy, ¿e Prezydent Tomaszowa Mazowieckiego informacje dotycz¹ce rzekomego
zanieczyszczenia wód Zalewu Sulejowskiego ze strony miasta Piotrkowa Trybunalskiego przed-
stawia w formie afery – katastrofy ekologicznej. Nie wspomina natomiast w ogóle o obecnym
stanie zagro¿enia ekologicznego wód tego akwenu i swoim braku zaanga¿owania w poprawê obec-
nej sytuacji.  W czasie, gdy nasze Miasto boryka siê z nierozwi¹zanymi, realnymi problemami,
takimi jak:

- brak studni g³êbinowych,
- brak komunalnego wysypiska œmieci;
- nierozwi¹zany problem tomaszowskich lagun;
- trudna sytuacja Miejskiego Zak³adu Komunikacyjnego;
- zagospodarowanie Placu Koœciuszki;
- brak miejsc parkingowych w centrum miasta;
 wyszukiwanie tematów zastêpczych jest prób¹ odwrócenia uwagi mieszkañców Tomaszowa

Mazowieckiego od najwa¿niejszych problemów naszego samorz¹du.
W trosce o jak najlepsz¹ jakoœæ ¿ycia naszych mieszkañców, maj¹c nadziejê na racjonalne po-

dejœcie do kwestii czystoœci wód Zalewu Sulejowskiego ze strony samorz¹du Piotrkowa Trybunal-
skiego, w duchu poszanowania prawa do suwerennego rozwi¹zywania problemów przez ka¿dy
samorz¹d w Polsce, zwracamy siê z apelem, aby podczas rozstrzygania dylematu zwi¹zanego z
wyborem sposobu modernizacji w³asnej oczyszczalni œcieków, samorz¹d piotrkowski wzi¹³ rów-
nie¿ pod uwagê interes wszystkich mieszkañców naszego regionu. G³êboko wierzymy, ¿e podej-
muj¹c decyzjê o miejscu odprowadzania oczyszczonych œcieków, Miasto Piotrków Trybunalski
kierowaæ siê bêdzie wzglêdami ogólnospo³ecznymi.

Rada Miejska Tomaszowa Mazowieckiego pragnie jednoczeœnie przeprosiæ mieszkañców i w³adze
miasta Piotrkowa Trybunalskiego za zachowanie Prezydenta Miasta Tomaszowa Mazowieckiego –
Miros³awa Kukliñskiego, który swoimi publicznymi wypowiedziami móg³ doprowadziæ do kon-
fliktu pomiêdzy naszymi spo³ecznoœciami.

Wyra¿amy przekonanie, ¿e kompromis w tej sprawie, jak i w ka¿dej innej, jest, naszym zda-
niem, mo¿liwy.

Zaproszenie do Gdañska
Do 30 lipca odbywa siê X jubileuszowa edycja

dorocznego zlotu ¿eglarskiego Baltic Sail Gdañsk.
Sail Gdañsk to jeden z przystanków w cyklu ba³-
tyckich festiwali ¿eglarskich, organizowanych
przez miasta dawnej Hanzy: litewsk¹ K³ajpedê,
szwedzk¹ Karlskronê, duñskie Helsingør, niemiec-
kie Rostok i Lubekê – oraz oczywiœcie nasz
Gdañsk.  Celem istnienia tych zlotów jest propa-
gowanie i wspieranie idei tradycyjnego ¿eglarstwa

oraz turystyki morskiej; za³o¿eniem imprezy jest
tak¿e promocja i marketing turystyczny miast gosz-

cz¹cych u siebie
kolejne edycje
Baltic Sail. Bal-
tic Sail jest im-
prez¹ otwart¹, do-
stêpn¹ dla wszyst-
kich chêtnych, otwart¹
dla wszystkich jednostek p³ywaj¹cych, które s¹ w
stanie wp³yn¹æ na Mot³awê i zawin¹æ do Mariny.

Naszym wspólnym zamierze-
niem jest tak¿e stworzenie wi-
zerunku Gdañska jako nadmor-
skiej metropolii otwartej na kon-
takty z innymi miastami nadba³-
tyckimi, pragn¹cymi podtrzy-
mywaæ ¿eglarsk¹ tradycjê siêga-
j¹c¹ wielu wieków wstecz. X
edycjê zlotu uœwietni wiele rów-
noleg³ych imprez oraz atrakcji:
Festiwal Morski, Szanty pod
¯urawiem, parady ¿aglowców,
defilady, pokazy ratownictwa
morskiego, koncerty i inne. Za-
tem je¿eli kochacie morze i lu-
bicie dobr¹ zabawê w mi³ej at-
mosferze – do zobaczenia w

Gdañsku na X jubileuszowym zlocie ¿eglarskim
Baltic Sail! Ahoj!

Nowy dyrektor MOPS
Miejski Oœrodek Pomocy Spo³ecznej w Toma-

szowie ma nowego dyrektora. Od 11 lipca funkcjê
tê pe³ni Jolanta Szustorowska, wieloletni pracow-
nik MOPS, do niedawna kierownik Dzia³u Pomo-

cy Spo³ecznej. Jolanta Szustorowska wygra³a kon-
kurs og³oszony przez Prezydenta Miasta. Z now¹
dyrektor oraz jej kontrkandydatk¹ przeprowadzo-
no rozmowy kwalifikacyjne.

www.tomaszow-maz.pl
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SZANOWNI MIESZKAÑCY MIASTA TOMASZOWA MAZOWIECKIEGO!

 Wydzia³ Infrastruktury Komunalnej i Ochrony Œrodowiska  Urzêdu Miasta w Tomaszowie Maz. informuje, ¿e od
01.05.2006 r. funkcjonuje w mieœcie Gminny Punkt Zbierania Odpadów Niebezpiecznych. Zlokalizowany jest on w
siedzibie firmy Altvater Sulo Polska Sp. z o.o. przy ul. Majowej 87/89.

Firma Altvater prowadzi GPZON na zlecenie Gminy Miasto Tomaszów Maz.
Gminny Punkt Zbierania Odpadów Niebezpiecznych jest miejscem, gdzie ka¿dy mieszkaniec miasta bêdzie móg³

oddaæ odpady niebezpieczne wydzielone ze strumienia odpadów komunalnych. Do wyselekcjonowania odpadów niebez-
piecznych zobowi¹zuje nas zarówno ustawa z dnia 13 wrzeœnia 1996 r. o utrzymaniu czystoœci i porz¹dku w gminach, jak
i uchwa³a Nr LIV/463/2006 Rady Miejskiej Tomaszowa Mazowieckiego z dnia 29 marca 2006 r. w sprawie uchwalenia
regulaminu utrzymania czystoœci porz¹dku na terenie Gminy miasto Tomaszów Maz.

Do GPZON-u bêd¹ przyjmowane w szczególnoœci:

· Baterie i akumulatory
· Farby, tusze, kleje i czyœciwa
· Lampy fluorescencyjne i inne zawieraj¹ce rtêæ /œwietlówki/
· Przeterminowane leki
· Oleje mineralne i t³uszcze
· Œrodki ochrony roœlin
· Sprzêt AGD i RTV
· Drewno zawieraj¹ce substancje niebezpieczne
· Urz¹dzenia zawieraj¹ce freony
· Rozpuszczalniki
· Odpady z remontów
· Odpady wielkogabarytowe

Za odpady dostarczone do GPZON trzeba bêdzie zap³aciæ. Wynika to z generalnej zasady obowi¹zuj¹cej w gospodarce
odpadami: „zanieczyszczaj¹cy p³aci”. Z uwagi na fakt,   i¿ nadal s¹ to odpady komunalne, a ka¿dy wytwórca odpadów
musi ponosiæ koszty ich pozbywania siê - konieczne bêdzie ponoszenie kosztów przyjêcia odpadów do GPZON-u przez
ich dostarczycieli – w tym przypadku mieszkañców miasta.

Kwestiê te reguluje tak¿e w sposób jednoznaczny zapis § 16 pkt. 7  uchwa³y Nr LIV/463/2006 Rady Miejskiej Toma-
szowa Mazowieckiego z dnia 29 marca 2006 r. w sprawie uchwalenia regulaminu utrzymania czystoœci porz¹dku na
terenie Gminy miasto Tomaszów Maz., który mówi:

„W odniesieniu do pozosta³ych odpadów zbieranych selektywnie tj. odpadów z remontów, odpadów wielkogabaryto-
wych i odpadów niebezpiecznych wydzielonych z odpadów komunalnych – odbiór ich odbywaæ siê bêdzie na koszt
posiadacza odpadów.”

Ka¿dy bêdzie móg³ dostarczyæ zu¿yty sprzêt oraz pozosta³e odpady niebezpieczne na  ul. Majow¹ 87/89. Punkt czynny
jest codziennie w dni powszednie w godzinach: 800 – 1400.

Niezale¿nie od zorganizowanego przy ul. Majowej 87/89 stacjonarnego Punktu Zbierania Odpadów Niebezpiecznych
zorganizowany jest ruchomy punkt w postaci specjalistycznego samochodu, który odwiedza³ bêdzie ró¿ne czêœci miasta
i zbiera³ zu¿yty sprzêt. Ruchomy punkt dzia³a³ bêdzie wg wczeœniej ustalonego harmonogramu. Informacja na ten temat
bêdzie rozpowszechniana na ró¿ny sposób min. na stronach internetowych Urzêdu Miasta oraz w lokalnej prasie.

Jednoczeœnie informujemy, i¿ niezale¿nie od mo¿liwoœci oddawania  sprzêtu  AGD i RTV do GPZON-u istnieæ bêdzie
od dnia 1 lipca 2006 r. mo¿liwoœæ nieodp³atnego zwrotu  zu¿ytego sprzêtu gospodarstwa domowego do sklepu - przy
zakupie nowego sprzêtu tego samego rodzaju (np. oddanie „starej” lodówki przy zakupie „nowej”). Sprzedawca detalicz-
ny jest zobowi¹zany przy sprzeda¿y sprzêtu przeznaczonego dla gospodarstw domowych do niedp³atnego przyjêcia zu¿y-
tego sprzêtu tego samego rodzaju co zakupiony.

Zwrotowi tego rodzaju podlegaj¹ min.:
· Urz¹dzenia ch³odz¹ce /lodówki, zamra¿arki/
· Elektryczne urz¹dzenia grzejne /grzejniki elektryczne/
· Odkurzacze
· Komputery, laptopy, kalkulatory, telefony komórkowe
· Odbiorniki radiowe i telewizyjne, kamery video
· Sprzêt oœwietleniowy
· Narzêdzia elektryczne i elektronicze /wiertarki, pi³y, kosiarki/
· Przyrz¹dy medyczne.

WODA  DLA  TOMASZOWA
odrobina historii, teraŸniejszoœæ i nasze wodne jutro         czêœæ I

Historia wody dla Tomaszowa od zawsze
zwi¹zana by³a z okolic¹  “Niebieskich
•róde³”. Te “Modre Wody” oprócz inspira-
cji dla poetów , by³y miejscem zaopatrywa-
nia siê w wodê dziewiêtnastowiecznych
mieszkañców Tomaszowa. “Komu, komu
Ÿródlana woda!? -nawo³ywano dowo¿¹c
wodê konnym zaprzêgiem w b³êkitnych
beczkowozach. Z czasem przy Ÿród³ach po-
jawi³a siê kolejka po wodê. Zamieniono
wówczas prymitywny ¿uraw na bardziej
wydajn¹ pompê rêczn¹. Zaopatrzenie w
wodê sta³o siê problemem nie tylko  dla
mieszkañców Tomaszowa.

W 1901 roku w³adze £odzi zleci³y Wi-
liamowi Lindleyowi opracowanie projektu
wodoci¹gów i kanalizacji dla miasta. Angiel-
ski in¿ynier- wraz z ojcem i bratem – nale-
¿a³ do znanego i cenionego w ca³ej Europie
na prze³omie XIX i XX wieku zespo³u pro-
jektantów miejskich sieci wodoci¹gowo-ka-
nalizacyjnych. Ich dzie³em by³y projekty
wodoci¹gów i kanalizacji dla Warszawy ,
Frankfurty nad Menem i Baku.

W roku 1909 zosta³ przedstawiony szcze-
gó³owy projekt zaopatrzenia £odzi w wodê
i odprowadzenia œcieków z tego miasta.
Szczególn¹ rolê w tych planach W. Lindley
powierzy³ Pilicy, a tak¿e “Niebieskim •ró-
d³om”. Ta w³aœnie koncepcja  po³¹czy³a dwa
miasta: £ódŸ i Tomaszów Mazowiecki
wspóln¹ wod¹.

Historia wodoci¹gu Tomaszów – £ódŸ
siêga roku 1950. To wtedy na skutek alar-
muj¹cego wyst¹pienia w³adz ³ódzkich  ów-
czesne Prezydium Rz¹du podjê³o uchwa³ê
w sprawie poprawy stanu sanitarnego £odzi,
której  pierwszym skutkiem by³o powstanie
Biura Budowy Wodoci¹gu £ódzkiego. I tak

w 1955 roku pop³ynê³a pierwsza woda; To-
maszów czeka³ na ni¹ jeszcze kilka lat. Przez
kolejne lata realizowano nastêpne etapy
maj¹ce na celu rozbudowê ujêcia oraz po-
prawê jakoœci wody. Powsta³y dwa kolejne
ruroci¹gi, rozbudowano pompowniê, po-
wsta³a stacja ozonowania wody. W tym sa-
mym czasie w Tomaszowie budowano
miejsk¹ sieæ wodoci¹gow¹. 01 stycznia 1952
rozpoczê³o swoj¹ dzia³alnoœæ Miejskie
Przedsiêbiorstwo Gospodarki Komunalnej.
W jego sk³ad wszed³ Zak³ad  Wodoci¹gów i
Kanalizacji. W kwietniu 1959r. Prezydium
Miejskiej Rady Narodowej powo³a³o Zak³ad
Wodoci¹gowy- Kanalizacyjny w budowie,
jako jeden z Zak³adów bran¿owych Miej-
skiego Przedsiêbiorstwa Gospodarki Komu-
nalnej. Zadaniem nowego zak³adu by³o pro-
wadzenie dzia³alnoœci wy³¹cznie inwestycyj-
nej, tj. budowy sieci wodno-kanalizacyjnej i
urz¹dzeñ towarzysz¹cych w mieœcie. Wyko-
nawc¹ budowy by³o Warszawskie Przedsiê-
biorstwo Robót In¿ynieryjnych w Warsza-
wie. Do roku 1960 trudno mówiæ o samo-
dzielnej sieci wodoci¹gowej i kanalizacyj-
nej, nie licz¹c niewielkich fragmentów ka-
nalizacji burzowej. Budowê sieci rozpoczê-
to od prawej strony rzeki Wolbórki, w czê-
œci miasta miedzy rzek¹ Pilic¹, a Wolbórk¹.
W pierwszym planie objêto budow¹ central-
ne ulice miasta oraz te , którymi skierowane
zosta³y g³ówne kolektory wodne i kanaliza-
cyjne. Z momentem ( grudzieñ 1960r) ukoñ-
czenia wie¿y ciœnieñ, widocznej na zdjêciu
i odebrania czêœci wykonanej sieci wodno-
kanalizacyjnej Zak³ad rozpocz¹³ dzia³alnoœæ:
zaopatrzenia ludnoœci w wodê. Pierwsza
woda w Tomaszowie Mazowieckim pop³y-
nê³a  wodoci¹giem w 1961r.

Rys. Wie¿a ciœnieñ

Rys. Pierwsza woda dla Tomaszowa

Do tego czasu u³o¿ono sieæ wodno-kanalizacyjna na ul. Al. Wyzwolenia (dzi-
siaj Œw. Antoniego), Krzy¿owej, Grunwaldzkiej, Armii Czerwonej (dzisiaj Mo-
œcickiego), Zaciszu, Zgorzelickiej, Wschodniej, Polnej, Granicznej, Boj. Getta,
¯wirki i Wigury, Projektowej, Ho¿ej, S³onecznej i Zagajnikowej. W roku 1978
sieæ wodoci¹gowa osi¹gnê³a d³ugoœæ 69 km, kanalizacyjna 48,1 km. Rozwój urz¹-
dzeñ sieciowych umo¿liwi³ korzystanie z nich ponad po³owie mieszkañców mia-
sta. Rozbudowa sieci zgodnie z planem mia³a zakoñczyæ siê w roku 1980.

c.d.n.
Maria Chiliñska

INFORMACJA DLA MIESZKAÑCÓW, KTÓRZY CHC¥ ODDAÆ ZU¯YTY
SPRZÊT ELEKTRYCZNY I ELEKTRONICZNY

 Zgodnie z ustaw¹ z dnia 13 wrzeœnia 1996 r. o utrzymaniu czystoœci i porz¹dku   w gminach (Dz. U. Nr 132, poz. 622,
z póŸn. zm.)  art. 3  ust. 2  pkt 6 a   gmina ma obowi¹zek udostêpniæ mieszkañcom na stronie internetowej oraz w sposób
zwyczajowo przyjêty informacjê o znajduj¹cych siê na terenie gminy firmach zbieraj¹cych zu¿yty sprzêt elektryczny i
elektroniczny pochodz¹cy z gospodarstw domowych, o którym mowa w ustawie z dnia  29 lipca 2005 r. o zu¿ytym
sprzêcie elektrycznym i elektronicznym (Dz. U.  Nr 180, poz. 1495)

 Na dzieñ 24.07.2006 r. do Gminy Miasto Tomaszów Maz wp³ynê³y informacje o nastêpuj¹cych punktach zbioru
przedmiotowego sprzêtu.:

1)  „MARS” S.A. z siedzib¹ w Gorzowie Wlkp. przy ul. Górczyñskiej 23.
     Zu¿yty sprzêt bêdzie zbierany w placówce handlowej tej firmy pod adresem:
    - Plac Koœciuszki 11 97-200 Tomaszów Maz.
2)  Kaufland Polska Markety Sp. z o.o. Sp. k. z siedzib¹ we Wroc³awiu przy
     ul. Szybkiej 6-10.
     Zu¿yty sprzêt bêdzie zbierany w placówce handlowej tej firmy pod adresem:
    - ul. Konstytucji 3-go Maja 1/3 97-200 Tomaszów Maz.

Obowi¹zek przyjmowania urz¹dzeñ elektrycznych od kupuj¹cych nak³ada na sprzedawców ustawa o zu¿ytym sprzêcie
elektrycznym i elektronicznym. Chodzi o nieodp³atne przyjêcie zu¿ytego sprzêtu w iloœci nie wiêkszej ni¿ sprzedawany
nowy sprzêt, je¿eli zu¿yte urz¹dzenie jest tego samego rodzaju.
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Sukces tomaszowianek
Zespó³ MUKS Dargfil Tomaszów

zosta³ wicemistrzem Polski w pi³ce no¿-
nej juniorek m³odszych a zarazem srebr-
nym medalist¹ XII Ogólnopolskiej
Olimpiady M³odzie¿y w Sportach Let-
nich „Ziemia £ódzka 2006”. Impreza

odbywa³a siê w Tomaszowie a patronat
nad ni¹ obj¹³ prezydent Miros³aw Ku-
kliñski.

W finale uczestniczy³o 8 zespo³ów.
W pierwszym spotkaniu Dargfil zremi-
sowa³  z Medykiem Konin 3-3 a bram-
ki dla naszej dru¿yny zdoby³y: Celina
Chmal, Joanna Dziubek i Monika Sie-
kierska. W kolejnym spotkaniu toma-
szowianki rozgromi³y Czarnych Sosno-
wiec 4-0 po golach Pauliny B¹k – 2,
Marty Gajak i Joanny Dziubek po 1.
Trzecie spotkanie Dargfil rozegra³ z
MUKS Praga Warszawa. Po ciê¿kim
boju gospodynie wygra³y 1-0 po bram-
ce Joanny Dziubek. Tak¿e wynikiem 1-
0 zakoñczy³ siê nastêpny mecz naszych
zawodniczek z TKKF Stilon Gorzów.
Bramkê strzeli³a Katarzyna Daleszczyk.
W finale MUKS Dargfil ponownie
zmierzy³ siê z Medykiem Konin. Nie-
stety tym razem goœcie nie dali szans

tomaszowiankom i wygrali 2-0. Trze-
cie miejsce przypad³o zespo³owi TKKF
Sianów.

W niedzielê 16 lipca odby³o siê uro-
czyste podsumowanie imprezy, wrêcze-
nie dyplomów i medali oraz wyró¿nie-

nie najlepszych zawodniczek. Królem
strzelców zosta³a Natalia Pakulska z
KKPK Medyk Konin – 4 bramki. Trzy
razy do bramek rywali trafia³a tomaszo-
wianka Joanna Dziubek. Za najlepsz¹
bramkarkê turnieju  uznano Ewelinê
Klimus z Olimpijczyka Czêstochowa a
najlepsz¹ zawodniczk¹ zosta³a Weroni-
ka Aszkie³owicz UKS Zam³ynie Ra-
dom.

MUKS Dargfil Tomaszów reprezen-
towa³y: Aleksandra Wójciak, Dorota
Bogusiak, Celina Chmal, Joanna Da-
leszczyk, Kamila Forczmanowicz, Ka-
tarzyna Bryk, Magdalena Kapa³a, Joan-
na Dziubek, Marta Gajak, Paulina Po-
borczyk, Gabriela Daleszczyk, Monika
Siekierska, Klementyna Kowalczyk,
Emilia Forczmanowicz, Magdalena
Sionkowska, Katarzyna Daleszczyk.
Trenerami zespo³u s¹: Dariusz Kwiat-
kowski i Rados³aw Wilczyñski.

Lechia Tomaszów - 83 lata piêknej historii pi³karskiej sekcji (cz.8)

Historia sekcji pi³karskiej w Lechii
Tomaszów jest niezwykle ciekawa.
Klub przez lata prze¿ywa³ swoje wzlo-
ty i upadki. By³y lata t³uste kiedy le-
chiœci niemal¿e pukali do bram dru-
giej ligi, by³y tak¿e lata chude (szcze-
gólnie te ostatnie) gdzie kilkakrotnie
klub sta³ na krawêdzi. Na ³amach Ga-
zety Samorz¹dowej od kilku miesiê-
cy przybli¿amy najwa¿niejsze i naj-
ciekawsze fakty z historii pi³karskiej
sekcji Lechii.

Po³owa lat osiemdziesi¹tych do czas
tomaszowskich derbów. W sezonie
1985/86 w trzeciej lidze obok Lechii
gra³a tak¿e Pilica. Pierwsze spotkanie
miêdzy tymi zespo³ami odby³o siê 13
paŸdziernika 1985 roku na stadionie
Lechii. Gospodarze w obecnoœci szeœciu
tysiêcy widzów pokonali lokalnego ry-
wala 1:0 (0:0) po golu strzelonym w 77
minucie przez Stanis³awa Milczarka.

Rewan¿owy mecz odby³ siê 8 czerw-
ca 1986 roku na stadionie Pilicy i w tym
spotkaniu równie¿ lepsi okazali siê le-
chiœci wygrywaj¹c 2:1 (2:1). W koñco-

wym rozrachunku Lechia zajê³a szóste
miejsce przegrywaj¹c z: Wis³¹ P³ock,
GKS Be³chatów, Poloni¹ Warszawa, Bo-
rut¹ Zgierz i Or³em £ódŸ. Jedenaste miej-
sce zajête przez Pilicê oznacza³o dla tego
klubu powrót do klasy wojewódzkiej.

W sezonie 1986/87 lechiœci znów s¹
typowym zespo³em tzw. „œrodka tabe-
li”. Zajmuj¹ szóste miejsce, a do dru-
giej ligi awansuje wreszcie GKS Be³-
chatów. Kolejny sezon to znów toma-
szowskie derby. Tym razem Pilica jako
beniaminek rozgrywek spisuje siê lepiej
od lechistów i jest o krok od awansu do
drugiej ligi. Ten awans przegrywa tylko
z Borut¹ Zgierz. Lechia zaœ po raz trzeci
z rzêdu zajmuje szóste miejsce w koñ-
cowej tabeli. Jeœli chodzi o spotkania
derbowe to w pierwszym meczu Pilica
na w³asnym stadionie ogrywa Lechiê 3:1
(1:1). Pierwszego gola strzela Namys³aw
, wyrównuje po chwili Gawarzyñski, a
po przerwie dominuj¹ gospodarze i wy-
grywaj¹ 3:1 (2 gole G³owacki).

 Tomaszowskim kibicom przypomnij-
my sk³ady w jakich gra³y obie dru¿yny:

Pilica - Wróblewski - Lewandowski,
Czekaj, Madejczyk - Jêcek, Wasiak
Rybka, Gawarzyñski (65 Dutkiewicz) -
Fiszer, Schab, G³owacki.

 Lechia - GwioŸdzik - Witkowski,
Barski, Stawiany - Namys³aw, Stachec-
ki, Paw³owski, Ró¿ycki (70 Matusik) -
RzeŸnik, Wieteska, Lisiak.

 W rewan¿u Lechia wygrywa na w³a-
snym stadionie z Pilic¹ 1:0 a gola w
koñcówce meczu strzeli³ Rutkowski.
Tomaszowskie derby rozgrywane by³y
jeszcze w kolejnych sezonach. Przyno-
si³y one licznej publicznoœci niesamo-
wite emocje. O tych meczach w kolej-
nym numerze “Nowej Gazety Toma-
szowskiej”.

 MIOS

Autor przy pisaniu artyku³u ko-
rzysta³ z monografii Jana Zaborow-
skiego „80 lat sekcji pi³ki no¿nej w
RKS Lechia Tomaszów” oraz mate-
ria³ów udostêpnionych przez Okrê-
gowy Zwi¹zek Pi³ki No¿nej w Piotr-
kowie.

Pi³ka koszykowa

KOSZYKÓWKA NA PLACU
Czêœæ placu Koœciuszki w sobotnie

przedpo³udnie w czasie Dni Tomaszo-
wa zamieni³a siê w boiska koszykarskie,
na których rywalizowa³y zespo³y w
trzech kategoriach wiekowych. Jako
pierwsze, swoje pojedynki w otwartym
turnieju koszykówki ulicznej, rozegra-
³y zespo³y dziewcz¹t. Tym razem tre-
ner Marcin Kociêba zachowywa³ spo-
kój w trakcie wszystkich meczów, w
których wystêpowa³y zawodniczki Or-
lika Ujazd. Fina³owy pojedynek w kate-
gorii rocznika 1993 – 95  by³ wewnêtrzn¹
spraw¹ koszykarek z Ujazdu, w którym
lepsze okaza³y siê zawodniczki zespo³u
pierwszego, pokonuj¹c trzeci¹ dru¿ynê
3:2. Mecz o trzecie miejsce wygra³ rów-
nie¿ Orlik z Liderem 8:2. Pierwsza dru-

¿yna Lidera wystêpowa³a w sk³adzie:
Karolina Dêbiec, Martyna G³owacka,
Kinga Gos i Patrycja Symu³ek.

 Jordanki – tak nazywa³ siê zespó³,
który zwyciê¿y³ w kategorii 1990 – 92,
pokonuj¹c w meczu fina³owym zespó³
Lidera 4:2. Drugi zespó³ Lidera wywal-
czy³ trzecie miejsce pokonuj¹c Zawadê
7:5. Jordanki gra³y w sk³adzie: Aleksan-
dra Miloradowic, Olga Mordaka, Ka-
mila Wojtkiewicz i Justyna Wójciak.

W najstarszej kategorii wiekowej
rywalizowa³y tylko dwie dru¿yny. Or-
lik pokona³ tomaszowskiego Lidera
15:12, a dru¿yna Marcina Kociêby wy-
stêpowa³a w sk³adzie: siostry Ala i Ola
B³aszczyk, Paula G³owacka, Katarzyna
Radomska i Ada Kaczuba.

Krzysztof Bajerowski, Krystian
DruŸdŸ, Kamil Galicki i Adrian Stan-
kowski – to sk³ad zespo³u MUKS Wi-
king M³odzie¿owego Domu Kultury,
który wygra³ rywalizacjê rocznika 1993
– 95 pokonuj¹c pierwsz¹ dru¿ynê Wi-
kinga. Podopieczni Cezarego ¯egoty
wygrali równie¿ rywalizacjê w roczni-
ku 1990 – 92 pokonuj¹c zespó³ z Za-
wady 9:4. Najciekawsza i najbardziej
zaciêta rywalizacja w najstarszej grupie
wiekowej 1989 – 91. wygra³a dru¿yna
tomaszowskiej ligi koszykówki Sêpy,
mimo efektownych rzutów Filipa Ma-
tysiaka i Piotra Turobosia z Kolegów.
Organizatorem tej udanej imprezy spor-
towej by³ Wydzia³ Promocji, Kultury i
Sportu Urzêdu Miasta.

Mistrzostwa Œwiata
w „Arkadach”

Magistrackie s³upki w Skansenie

P³ywanie

CZY NATALIA ZOSTANIE OTYLI¥?
Wiele emocji towarzyszy³o fina³owym wyœcigom m³odych zawod-

niczek podczas Mistrzostw Polski jedenastolatków, które odby³y siê
w Piotrkowie Trybunalskim. Zdecydowanie najlepiej z zawodników
trenera Juliana B³aszczuka zaprezentowa³a siê Natalia K¹cka. To-
maszowianka zdoby³a a¿ trzy z³ote medale nie daj¹c szans rywal-
kom na dystansach 100 metrów stylem dowolnym (1.07,25) i motyl-
kowym (1.15,77) oraz 50 metrów stylem motylkowym (34,12). Za-
wodniczka MUKS Wiking M³odzie¿owego Domu Kultury jest obec-
nie najlepsz¹ zawodniczk¹ w kraju wœród jedenastoletnich p³ywa-
ków. To zas³uga zawodniczki, trenera i rodziców Natalii, którzy przez
ca³y czas kibicuj¹ córce.

W korespondencyjnych mistrzostwach Polski uczestniczyli równie¿
inni zawodnicy sekcji p³ywackiej MDK. Maria Grodzka zajê³a trzecie
miejsce na dystansie 200 metrów, p³yn¹c stylem dowolnym, a Cezary
Królak by³ drugi na 100 m stylem zmiennym i trzeci na 200 m stylem
dowolnym.

Na p³ywalni ³ódzkiej Trójki rozegrano mistrzostwa województwa, w
których na dystansie 100 m stylem motylkowym pierwsze miejsce zajê³a
Joanna Staszewska.

W otwartych mistrzostwach Warszawy bardzo dobrze zaprezentowa³
siê Kacper Pe³czyñski zajmuj¹c w miêdzynarodowym gronie trzy trzecie
miejsca: na dystansach 200 i 400 m. p³yn¹c stylem zmiennym oraz na 400
m stylem motylkowym.

Kacper po raz pierwszy zakwalifikowa³ siê równie¿ do fina³u podczas
mistrzostw Polski czternastolatków, poprawiaj¹c swoje rekordy ¿yciowe
na ka¿dym z dystansów. Podopieczny Juliana B³aszczuka by³ czwarty na
dystansie 400 m stylem zmiennym, siódmy i szósty na 200 m stylem zmien-
nym i motylkowym.

Po wymianie s³upków znajduj¹cych siê przy Urzêdzie Miasta, te stare, po-
chodz¹ce jeszcze z 1927 roku trafi³y do Skansenu Rzeki Pilicy. – Odnowiliœmy
je i teraz stanowi¹ zabezpieczenie przed zwiedzaj¹cymi nie szanuj¹cymi ziele-
ni – t³umaczy Andrzej Kobalczyk, dyrektor SRP.

Zakoñczone niedawno pi³karskie Mistrzo-
stwa Œwiata tomaszowianie ogl¹dali nie tylko
we w³asnych domach. Wielu mieszkañców ob-
serwowa³o zmagania pi³karzy w Galerii „Arka-
dy” na telebimie. Mo¿na by³o typowaæ wynik i
pokusiæ siê nagrodê. Chêtnych nie brakowa³o.

www.tomaszow-maz.pl
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Victoria w „Partille Cup 2006”.
Trzy dru¿yny pi³ki rêcznej UKS

„Victoria” uczestniczy³y w najwiêk-
szym turnieju na œwiecie „Partille Cup
2006”, który odby³ siê w Goeteborgu.

W imprezie uczestniczy³o 900 zespo³ów
z 52 krajów w 9 kategoriach wiekowych
dziewcz¹t i ch³opców. Polskê i Toma-
szów reprezentowali: G-15 - dziewczê-
ta trenowane przez Marka Paradê – pre-
zes UKS „Victoria”, B-15 – ch³opcy tre-
nowani przez Dariusza Sygitowicza i B-
14 – ch³opcy trenowani przez Marka

Piwowarskiego (w zastêpstwie zespó³
prowadzi³ Krzysztof Janik). W sk³ad
ekipy wchodzi³a równie¿ nauczycielka
jêz. Angielskiego z Gimnazjum nr 7,

Katarzyna Karp.
Nasze zespo³y 14-to i 15-latków

przydzielono do grup, gdzie grano sys-
temem ka¿dy z ka¿dym. Zespo³y roze-
gra³y po piêæ spotkañ w ci¹gu trzech dni,
graj¹c na sztucznej trawie równoczeœnie
na 50 boiskach w centrum Goeteborga.
Rywalami tomaszowskich dru¿yn by³y

ekipy ze Szwecji, Norwegii, Niemiec,
Ukrainy, Danii i Hiszpanii. Poziom
sportowy by³ bardzo wysoki, wiêkszoœæ
zespo³ów przygotowuje siê specjalnie

na ten presti¿owy turniej.
Tomaszowskie dru¿yny w

fazie grupowej wygra³y po 2
spotkania. W drugiej fazie
by³o ju¿ jednak gorzej i od-
pad³y w II fazie systemu pu-
charowego. Dziewczêta (G-
15) po zwyciêstwie 12-8 z
duñskim zespo³em, przegra-
³y z norweskim Fjelhammer
IL 13-15. Ch³opcy (B-14) ule-
gli gospodarzom Ski IL 15-16,
tak¿e starsi koledzy nie spro-
stali rywalom przegrywaj¹c z
innym szwedzkim zespo³em
Onnereds HK 10-18.

Ekipy z Tomaszowa
uczestniczy³y tak¿e w wiel-
kim wydarzeniu – otwarciu
imprezy z udzia³em ok.
15.000 zawodników. Cere-
monia odby³a siê w hali Skan-
dinavium w Goeteborgu.

Zarz¹d UKS „Victoria”
oraz zawodniczki i zawodni-

cy dziêkuj¹ p. Paw³owi Biñczykowi –
dyr. szwedzkiej firmy DALDEHOG
Poland Sp. z o.o. za pomoc w postaci
op³acenia pobytu ca³ej ekipy w Szwe-
cji. Podziêkowania za pomoc w wyjeŸ-
dzie nale¿¹ siê równie¿ Wydzia³owi
Promocji, Kultury i Sportu Urzêdu Mia-
sta oraz Starostwu Tomaszowskiemu.

NIEZAPOMINAJKI NAJLEPSZE
Nie by³o zamiarem organizatorów 25

Wakacyjnego Turnieju Pi³ki No¿nej zgroma-
dzenie dwudziestu piêciu graj¹cych dru¿yn
dla podniesienia rangi jubileuszu. Ale w³a-
œnie tyle zespo³ów rywalizowa³o na boiskach
Miejskiego Oœrodka Sportu i Rekreacji w
Mundialito 2006. Wœród ponad dwustu m³o-
dych tomaszowskich pi³karzy podzielonych
na trzy kategorie wiekowe: do 11 lat, 12- 13
lat i 14- 15 lat, wyst¹pili równie¿ Szwedzi,
przebywaj¹cy w naszym mieœcie na waka-
cjach. Wszystkie mecze rozgrywano na bo-
isku treningowym Lechii, a ka¿dy pojedy-
nek trwa³ 40 minut i podzielony by³ na dwie
po³owy. Organizatorzy, którymi w tym roku
byli Zarz¹d Miejski TKKF, Wydzia³ Promo-
cji Kultury i Sportu Urzêdu Miasta, Dzielni-
cowy Oœrodek Kultury oraz Oœrodek Sportu
i Rekreacji, postarali siê o wiele atrakcyj-

nych nagród  i obiektywnie pracuj¹ce obsa-
dy sêdziowskie. W trakcie kilku turniejo-
wych dni odby³y siê czterdzieœci trzy me-
cze, w których rywalizowa³y siedmioosobo-
we zespo³y. W najm³odszej kategorii wieko-
wej grano systemem ka¿dy z ka¿dym, a w
dwóch pozosta³ych grupach eliminacyjnych
systemem pucharowym. Obserwuj¹c zma-
gania m³odych pi³karzy nie mo¿na by³o nie
zauwa¿yæ wszelkiego koloru Niezapomina-
jek i zaanga¿owania ich trenera Ryszarda
Reka. We wszystkich kategoriach wieko-
wych zwyciê¿ali w³aœnie podopieczni w³a-
œnie tego trenera. Ryszard Rek nie kry³ wzru-
szenia, kiedy jego dru¿ynom Gra¿yna Hara-
œna wiceprezydent Tomaszowa wrêcza³a na-
grody dla najlepszych zespo³ów turnieju.

Drugie miejsca zajê³y:
w kategorii do 11 lat Brazylia – Osiedle

Niebrów, ich opiekunem by³ Dariusz Rogul-
ski, w kategorii 12- 13 lat podopieczni Paw-
³a Dêbca, reprezentuj¹cy Szwajcariê – KS
Parady¿.

W najstarszej kategorii wiekowej 14- 15

lat DOK – Niemcy, trenera Tadeusza Lubic-
kiego.

Trzecie pozycje wywalczyli:
do 11 lat Anglia Niezapominajki,
12- 13 lat Ukraina Osiedle Niebrów- tymi

pi³karzami opiekowa³ siê Antoni Smolarek,
a S³awomir Zieleniak by³ trenerem czterna-
stoletnich Holendrów z ulicy Niskiej.

Królami strzelców turnieju w poszczegól-
nych kategoriach zostali; Adam Kubiak- 7
goli (kategoria do 11 lat), Rafa³ Turliñski-
14 celnych trafieñ ( 12- 13 lat) oraz Kamil
Kubiak, który strzeli³ 26 goli.

- Nas jako organizatorów cieszy popu-
larnoœæ tej pi³karskiej imprezy wœród m³o-
dych ludzi w Tomaszowie. Co roku od dwu-
dziestu piêciu lat kilkuset pi³karzy uczestni-
czy w turnieju. Œwiadczy to o popularnoœci pi³ki
no¿nej, ale równie¿ o tym, ¿e ludzie pracuj¹cy

przy tej imprezie do-
brze wykonuj¹ swoj¹
pracê. Dziêkujemy
wszystkim fundato-
rom nagród, którymi
w tym roku byli:
Urz¹d Miasta, Sta-
rostwo Powiatowe:
Wydzia³ Oœwiaty
Kultury i Sportu,
Spó³dzielczej Kasie
Oszczêdnoœciowo –
Kredytowej im.
Franciszka Stefczy-
ka, Okrêgowemu
Zwi¹zkowi Pi³ki
No¿nej w Piotrowie
trybunalskim, Hur-

towni Papierniczo- Zabawkarskiej „Pinokio”,
Firmie Chipita Poland, Drukarni „ Ibi- Graf”,
PGH BOM s.c.

Sk³ady zwyciêskich dru¿yn:

Do 11 lat Ukraina – Niezapominajki: Mi-
cha³ Lewandowski, Mateusz Olczak, Patryk
M¹ka, Dominik Matusiak, Artur Karwas,
Damian Dula, £ukasz Wójcik, Micha³ Jaros,
Adam Biskup, Damian Nowak.

12- 13 lat Niemcy – Niezapominajki:
Damian Michta, Adrian Kowalczyk, Ma-
teusz Zió³kam Szymon Milczarek, Bar-
t³omiej Gambka, Rafa³ Turliñski, Robert
Dworak, Bart³omiej Œwiech, Mariusz
£aski, Rados³aw Grochulski, Fabian Ja-
rosiñski.

14- 15 lat Francja - Ulica Stolarska:
Kamil  Kubiak,  Krzysztof  Gruchot ,
£ukasz Kardynia, Wojciech Bogusz, Ma-
teusz Wieczorek, Marek Nowak, Tomasz
Piasta, Artur Nowakowski, Damian Szy-
mañski.

Sukces tomaszowskich
krêglarzy w kraju i zagranic¹

Trzecie miejsce  zajê³a 15-osobowa
sekcja juniorów m³odszych z KS Pilica
podczas rozgrywanych w Tucholi fina-
³ów w ramach XII Ogólnopolskiej
Olimpiady M³odzie¿y. Tomaszowiani
uplasowali siê medalowej pozycji w kla-
syfikacji województw, jako klub zajêli
5 miejsce (na 16).

Na koñcowe efekty z³o¿y³y siê wy-
niki uzyskane w poszczególnych kon-
kurencjach. Trzecie miejsce wywalczy³a
para dziewcz¹t: Marta Jakóbczyk i Mo-
nika Mara¿ewska, z kolei para ch³op-
ców: Krzysztof Simiñski i Bart³omiej
Œwidziñski uplasowa³a siê na czwartej
pozycji. Poza tym w mikœcie Monika
Mara¿ewska i Bart³omiej Œwidziñski
zdobyli srebrne medale przegrywaj¹c
jednym punktem „z³oto”.

- Liczy³em na nieco lepszy wynik,
mia³em nadziejê na nawi¹zanie do tra-
dycji, gdy zajmowaliœmy pierwsze
miejsce w klasyfikacji klubowej np. 3

lata temu w Tomaszowie (6 medali w
tym 3 z³ote) – mówi Izydor JóŸwik, tre-
ner krêglarzy, twórca sukcesów Pilicy
w tej dyscyplinie. – Byæ mo¿e zawod-
ników speszy³a nowoczesna krêgielnia
na jakiej mieliœmy przyjemnoœæ rywa-
lizowaæ. Mimo wszystko cieszymy siê
z medali i trzeciej pozycji, ale cieszy nas
równie¿ fakt powo³ania na mistrzostwa
œwiata juniorów m³odszych naszych
zawodników – Moniki Mara¿ewskiej i
Krzysztofa Simiñskiego – dodaje szko-
leniowiec.

P.S.
Nominacja zawodników z KS „Pili-

ca” do reprezentacji Polski na Mistrzo-
stwa Œwiata Juniorów M³odszych w
krêglarstwie by³a przys³owiowym strza-
³em w 10. Monika Mara¿ewska zdoby-
³a tam bowiem srebrny medal a Krzysz-
tof  Simiñski stan¹³ na najni¿szym stop-
niu podium. Gratulujemy!

Pi³ka no¿na

WIDZEW W TOMASZOWIE
Ju¿ po wydrukowaniu plakatów z

programem Dni Tomaszowa, informu-
j¹cych ¿e jedn¹ z imprez towarzysz¹-
cych bêdzie mecz Widzew – Lechia, nie
by³o wiadomo, czy do
spotkania dojdzie. Za-
interesowanie meczem
by³o jednak tak du¿e,
¿e organizatorzy nie
mogli wycofaæ siê z
wczeœniejszej zapowie-
dzi. I ca³e szczêœcie, bo
w niedzielne przedpo-
³udnie na stadionie przy
Nowowiejskiej pojawi-
³o siê prawie trzy tysi¹-
ce osób, chc¹cych obej-
rzeæ ³ódzkich pierw-
szoligowców graj¹cych
przeciwko wychowan-
kom tomaszowskiej
Lechii. Szkoda tylko,
¿e cz³onkowie fan clu-
bu  Widzewa dopingu-
j¹cy obie dru¿yny nie
mogli siê powstrzymaæ
z komentarzami na te-
mat innych dru¿yn wy-
stêpuj¹cych w ekstra-
klasie. Po proœbach komentatora kilku-
letnie dzieci nie musia³y s³uchaæ, dalej
co fan club s¹dzi np. o Legii. W pierw-
szej po³owie spotkania nie by³o widaæ
ró¿nicy kilku lig, które dzieli oba ze-
spo³y. Pierwszy groŸny strza³ na bram-
kê oddali Tomaszowianie. W siedem-
nastej minucie Zbigniew Wojtaszek gra-
j¹cy obecnie w WOY-u by³ bliski po-
konania bramkarza Widzewa Fabinia-
ka, jednak silny strza³ ³ódzki bramkarz

zdo³a³ obroniæ. Jeszcze przed przerw¹
szybki kontratak Widzewiaków zakoñ-
czy³ siê powodzeniem, a bramkê dla
³odzian zdoby³ Sokalski. W pierwszej

po³owie Lechia wystêpowa³a w sk³a-
dzie:  Zbigniew Miller ( od 23 minuty
Marcin Banasiak), Zbigniew Wiœnik,
Rados³aw Karp, Robert Chmielewski,
Marcin Lusek, Artur Przygodzki, Ka-
mil Szymczak, Zbigniew Wojtaszek,
Adam Banasiak, Micha³ Nowacki,  Bar-
tek Idzikowski. Piêæ minut po przerwie
jeden z obroñców Widzewa sfaulowa³
w polu karnym aktywnego w tym me-
czu Artura Przygodzkiego. Wszyscy

obecni na  trybunach nagrodzili brawa-
mi skutecznego egzekutora rzutu kar-
nego Kamila Szymczaka. Tomaszowscy
kibice cieszyli siê jednak krótko, bo po

dwóch szybkich akcjach i
efektownych bramkach Waw-
reñczuka Widzew prowadzi³
3:1. Kolejne celne trafienia w
67 i 77 minucie zaliczy³ strze-
lec pierwszej bramki Sokalski
i £odzianie prowadzili ju¿ 5:1.
Na koñcowe piêæ minut spo-
tkania wszed³ na boisko To-
masz Trzonek i to on dobija-
j¹c strza³ Tomka Szymañskie-
go ustali³ wynik spotkania na
5:2 dla Widzewa. – Dla takich
spotkañ warto graæ w pi³kê.
Gdyby wszyscy wystêpuj¹cy
dziœ w barwach Lechii grali
obecnie w naszym klubie,
mieli byœmy w Tomaszowie
trzeci¹ ligê i tylu kibiców na
zdewastowanych trybunach co
dzisiaj – powiedzia³ po meczu
Robert Chmielewski, który
kilka dni wczeœniej obroni³
pracê magistersk¹ z wychowa-
nia fizycznego na Uniwersy-

tecie £ódzkim. W drugiej czêœci meczu
Lechia gra³a w sk³adzie: Przemys³aw
Chmielewski (od 68 minuty Tomasz
Kaczor), Pawe³ Idzikowski, S³awomir
Stañczyk, Robert Chmielewski, Marcin
Lusek, Artur Przygodzki, Zbigniew
Wojtaszek ( od 71 Bart³omiej Kawec-
ki), Kamil Szymczak (od 80 minuty
Rafa³ Makowski), Bartek Idzikowski (
od 85 Tomasz Trzonek), Micha³ Nowac-
ki ( od 63 Tomasz Szymañski).
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Jubileusz MZKJubileusz MZKJubileusz MZKJubileusz MZKJubileusz MZK

Dom dla trzmieli, motyli i pszczó³

Miejski Zak³ad Komunikacyjny ob-
chodzi w tym roku 50-t¹ rocznicê swe-
go powstania. Okr¹g³e jubileusze jak
zwykle s¹ okazj¹ do pewnych podsu-
mowañ, refleksji i wyci¹gniêcia wnio-
sków na przysz³oœæ.

W naszym mieœcie w zasadzie do
dzisiaj zak³ad ten istnieje œwiadcz¹c
swoje us³ugi jak dawniej. Owszem,
zmienia³y siê czasy, zmienia³ siê te¿
tabor, ludzie i trasy poszczególnych
linii autobusowych. Jednak patrz¹c na
inne miasta mo¿emy powiedzieæ, ¿e
w Tomaszowie udaje siê wyelimino-
waæ nieuczciw¹ konkurencjê chroni¹c
tym samym miejsca pracy w tym za-
k³adzie. Wiele miast w Polsce id¹c na
fali zmian wprowadzi³o na swój ry-
nek us³ugi prywatnych przewoŸni-
ków, którzy zaczêli doprowadzaæ za-
k³ady te do upad³oœci. Miasta, nie
mog¹c pozwoliæ sobie na zupe³n¹ li-

kwidacjê miejskich zak³adów komu-
nikacyjnych p³ac¹ do dziœ ogromn¹
cenê za zbyt pochopnie podjête wcze-
œniej decyzje. Tomaszów wprawdzie
wyszed³ zwyciêsko w tym zakresie, co
jednak nie znaczy, ¿e zak³ad nasz nie
prze¿y³ mocnych zawirowañ, wrêcz
ocieraj¹c siê o wizjê likwidacji. Naj-
gorszy okres przypad³ na lata 2002 i
2003. Po doœæ d³ugim okresie zanie-
dbañ inwestycyjnych i wci¹¿ zmienia-
j¹cej siê koniunkturze gospodarczej w
kraju, MZK utraci³o p³ynnoœæ finan-
sow¹ popadaj¹c w coraz to wiêksze za-
d³u¿enie. Dla przypomnienia warto za-
znaczyæ, ¿e ceny paliw i czêœci zamien-
nych wci¹¿ ros³y, natomiast przez wcze-
œniejsze lata nie podejmowano ¿adnych
dzia³añ restrukturyzacyjnych, ani te¿
inwestycyjnych. Sytuacja taka spowo-
dowa³a na pocz¹tku roku 2003 kryzys,
który omal nie spowodowa³ komplet-

nego parali¿u z powodu braku mo¿li-
woœci zakupu paliwa. Nowy Prezydent
Miasta zleci³ wówczas opracowanie
programu restrukturyzacji, który mia³
wyprowadziæ zak³ad z g³êbokiej zapa-
œci gospodarczej. Podejmuj¹c doraŸne
dzia³ania zak³ad funkcjonowa³ dalej, a
eksperci opracowywali program doce-
lowy. Wdro¿enie w ¿ycie takich progra-
mów, jak zawsze jest trudne, gdy¿ nie
s¹ one bezbolesne. W naszym przypad-
ku uda³o siê bez wiêkszych komplika-
cji doprowadziæ do szczêœliwego koñ-
ca. Wróci³a do zak³adu p³ynnoœæ finan-
sowa, niewiele, ale stopniowo popra-
wia³o siê zaopatrzenie. Co bior¹c pod
uwagê mocno wys³u¿ony sprzêt nie jest
bez znaczenia. Jednak w dalszym ci¹gu
nie mo¿na by³o odnowiæ taboru auto-
busowego po wieloletnich zaniedba-
niach. Prezydent Miros³aw Kukliñski
wiedz¹c o tym, podejmuje doœæ ryzy-

kown¹ lecz odwa¿n¹ decyzjê. Odt¹d
miasto bêdzie zakupywa³o autobusy
u¿ywane z zagranicy. Zamiast jednego
nowego autobusu mamy cztery. Bior¹c
jednak pod uwagê stan techniczny tych
autobusów jest on o wiele lepszy od
najlepszego autobusu bêd¹cego na wy-
posa¿eniu MZK. W ten sposób na prze-
strzeni zaledwie 3 lat po mieœcie jeŸ-
dzi 12 autobusów zakupionych poza
granicami kraju. Zdaniem prezydenta
Kukliñskiego by³o to najlepsze rozwi¹-
zanie w takiej sytuacji ekonomicznej
zak³adu. Jeœli ten trend zostanie utrzy-
many to za kolejne 3 lata bêdziemy ju¿
wymieniaæ pierwsze auta zakupione w
ten sposób, oczywiœcie kupuj¹c coraz
to nowsze roczniki. Warto zaznaczyæ,
¿e cena jednego nowego autobusu to
ok. 1 mln z³ i to wcale nie najlepszej
marki.

Obecny rok, rok okr¹g³ego jubile-

uszu z pewnoœci¹ nie bêdzie rokiem
najlepszym w ca³ej historii zak³adu. Jed-
nak¿e bior¹c pod uwagê realia ostatnich
lat widaæ wyraŸnie, ¿e sytuacja zosta³a
opanowana. Najgorsze minê³o, miejmy
nadziejê, ¿e bezpowrotnie. Ka¿dy na-
stêpny rok powinien owocowaæ nie tyl-
ko zakupem kolejnych autobusów lecz
równie¿ popraw¹ zaplecza techniczne-
go. Prezydent chcia³by, aby ju¿ w ko-
lejnym roku doposa¿yæ zdekapitalizo-
wane warsztaty mechaniczne, które re-
montuj¹ nasze auta.

Z okazji 50 lat istnienia ¿yczymy
ca³ej za³odze MZK spokojnej i stabil-
nej pracy w tych niepewnych czasach.
Wiêkszych wynagrodzeñ za ca³kiem
nie³atw¹ i odpowiedzialn¹ pracê. Dyrek-
cji zak³adu m¹drego zarz¹dzania, od-
wa¿nych i m¹drych decyzji nie tylko
swoich, lecz tak¿e tych, od których w
du¿ej mierze zale¿y los zak³adu.

W Skansenie Rzeki Pilicy w okre-
sie wiosenno – letnim du¿e zaintere-
sowani wzbudza tradycyjny ogród
przydomowy z obszarów œrodkowe-
go Nadpilicza. Jest to zarazem dom i
sto³ówka dla owadów: trzmieli, psz-
czó³ czy motyli. Odtworzony ogród
ukazuje piêkno dawnej wsi pe³nej
kwiatów, barw i zapachów. Malwy,
georginie, aksamitki, cynie, dalie,
nasturcje, z³ocienie i s³oneczniki od-
chodz¹ ju¿ w zapomnienie. S¹ zastê-
powane przez trawniki i pojedyncze
iglaki. Stworzony za pieni¹dze z
ONZ ogród mo¿na podziwiaæ w
Skansenie, w tym równie¿ piêkne
owady, np. motyle (foto).


